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اثرات توزیع سود 
ناعادلانه در زنجیره فولاد 

مع��اون محترم ام��ور مع��دن و صنایع معدنی 
وزارت صمت هفته گذشته و در نخستین نشست 
مطبوعاتی خود پس از قبول این س��مت، توزیع 
س��ود در زنجیره ف��ولاد را ناعادلانه توصیف کرد 
و خواس��تار توافقی بر س��ر اصلاح آن در جلسات 
مش��ترک میان فعالان بخش خصوصی شد. لازم 
به ذکر اس��ت بکارگیری فع��ال بخش خصوصی 
در تصمیم س��ازی و عبور از نظرخواهی نمایشی 
نقطه عطفی در عملکرد یک نهاد دولتی به شمار 

می رود.
هم زمان با این اظهارات، دفتر مطالعات انرژی، 
صنع��ت و مع��دن مرک��ز پژوهش ه��ای مجلس 
شورای اسلامی نیز در گزارشی با عنوان »بررسی 
نقش تنظیم گری دول��ت در توازن زنجیره فولاد 
کشور« به نقد سیاس��ت ها و مداخلات دستوری 
دولت در این زنجیره پرداخت و بر سخنان معاون 

وزیر صنعت صحه گذاشت.
در ش��رح و تفس��یر توزیع نامتوازن س��ود در 
زنجی��ره فولاد کش��ور، بای��د کمی به گذش��ته 
برگش��ت. در اواخ��ر ده��ه ۷۰ و اوای��ل ده��ه 
۸۰شمس��ی، افزای��ش روزاف��زون تقاضای چین 
برای مصرف سنگ آهن و محصولات آن، موجب 
س��رمایه گذاری و توس��عه قابل توجه در معادن 
کوچک و بزرگ سنگ آهن کشور شد و صادرات 
قابل توج��ه و ارزآوری مطلوب را در پی داش��ت. 
ام��ا به تدریج مع��دن داران به خام فروش��ی متهم 
شده و دولت تصمیم گرفت منابع معدنی، صرف 
تولید فولاد در کشور ش��ود. تکمیل این زنجیره 
ارزشمند، با اس��تقبال معدن داران نیز همراه بود 
چ��را که وجود صنایع بزرگ فولادی در کش��ور، 

بازاری پایدار را برای آنها به ارمغان می آورد.
ب��ا این حال دول��ت به جای حمایت از رش��د 
سیاس��ت گذاری هایی  سلس��له  زنجیره،  طبیعی 
را آغ��از ک��رد ک��ه ام��روز اث��ر آن را در کاهش 
س��رمایه گذاری در حلقه های بالادس��تی زنجیره 
فولاد، ت��ورم س��ود در حلقه های پایین دس��ت 
و رش��د نامت��وازن زنجیره مش��اهده می نماییم. 
تعیین دستوری قیمت کنستانتره، گندله و آهن 
اس��فنجی با فاصله معنا داری از نرخ های جهانی، 
معدن کاران را به س��مت بازارهای صادراتی سوق 
داد. در نتیجه، بازار داخل با کمبود مواجه شد و 
دولت به جای اصلاح دستور اولیه، این بار با وضع 

تعرفه سنگین، جلو صادرات را گرفت.
تعیین دس��توری نرخ کنس��تانتره و ش��مش 
و همچنی��ن تحدی��د قاب��ل توجه ص��ادرات این 
محصولات در س��ال های اخیر س��بب شده است 
ت��ا حلقه ه��ای بالادس��ت زنجیره فولاد کش��ور، 
محص��ولات خ��ود را با ۴ تا ۹ درص��د اختلاف با 
قیمت های جهانی به فروش برس��انند. محاسبات 
نشان می دهد این اختلاف قیمت در عمل سبب 
ش��د تا در تولید هر تن شمش فولاد خوزستان، 
م��واد اولیه ت��ا ۳۰ دلار ارزان تر تهیه ش��ده و در 
واقع صنایع بالادس��تی ناچار شدند یارانه پنهانی 

به صنایع پایین دستی پرداخت کنند.
در مقابل، خرید ارزان تر مواد اولیه سبب شد تا 
ش��اهد تجمیع و تورم غیرطبیعی سود در صنایع 
فولاد کش��ور باش��یم به گونه ای که میزان سود 
ناخالص فولاد مبارکه در سال ۹۷ نسبت به سال 
۹۴ بی��ش از ۴۰۰ درصد و س��ود ناخالص فولاد 
خوزس��تان در همین مدت بیش از ۵۴۰ درصد 

رشد داشته است.
توزیع متوازن س��ود در زنجیره فولاد کش��ور، 
نتیج��ه ای جز تعطیلی مع��ادن کوچک و کاهش 
س��رمایه گذاری در معادن بزرگ نداش��ته است. 
ای��ران ارزش  براس��اس گ��زارش مرک��ز آم��ار 
س��رمایه گذاری مع��ادن س��نگ آهن در ح��ال 
بهره برداری کش��ور از س��ال ۹۵ روندی کاهشی 
داش��ته و در سال ۹۷ نسبت به سال پیش از آن، 

۴۴ درصد افت کرده است.
ادامه وضعی��ت فعلی، تامین مواد اولیه را برای 
صنعت فولاد کش��ور، با چالش های بزرگی همراه 
خواهد کرد و آس��یب های جبران ناپذیری به کل 
زنجی��ره وارد م��ی آورد. با این ح��ال، هنوز برای 
جبران اثرات تصمیم های گذشته دیر نیست و در 
گام اول با اصلاح نس��بت های قیمتی کنستانتره، 
گندله و آهن اس��فنجی و در نهایت اجازه تعیین 
قیمت براس��اس نظ��ام عرضه و تقاض��ای بازار، 
می توان رشد و توس��عه پایداری را برای زنجیره  

فولادسازی کشور رقم زد.
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نظرگاه

رئیس هیات عامل ایمیدرو از شناس��ایی ذخایر چش��مگیر 
مس و طلا در استان سیستان و بلوچستان خبر داد و گفت: با 
توس��عه عملیات اکتشافات از سوی ایمیدرو در این استان، به 
ذخایر قابل توجه مس دس��ت پیدا کردیم و این محدوده های 
امیدبخش، ای��ن منطقه را به قطب جدی��دی از مس تبدیل 

خواهد کرد.
به گ��زارش روابط  عموم��ی ایمیدرو، خ��داداد غریب پور در 
نشس��ت پایش پروژه های بین ایمیدرو و قرارگاه خاتم گفت: 
در س��ال »جهش تولید« ایمیدرو همکاری های خود با بخش 

خصوصی را برای توسعه صنایع معدنی افزایش خواهد داد.
شناسایی�ذخایر�چشمگیر�مس�و�طلا��

مع��اون وزیر صنع��ت، معدن و تجارت با بی��ان اینکه رونق 
تولی��د و ایجاد اش��تغال در مناطق محروم م��ورد توجه این 
س��ازمان، است، گفت: ایمیدرو فعالیت های گسترده اکتشافی 
در اس��تان سیس��تان و بلوچستان داشته اس��ت و با توجه به 
شناسایی محدوده های امیدبخش این منطقه، به ذخایر قابل 

توجه مس و طلا دس��ت پیدا کرده ایم. غریب  پور با بیان اینکه 
تم��ام پهنه ها در اختیار س��رمایه گذاران ق��رار خواهد گرفت، 
اظهارکرد: مساحت پهنه ها و محدوده های اکتشافی در استان 

سیستان و بلوچستان حدود ۷۰ هزار کیلومتر مربع است.
شناسایی�ذخایر�طلا�در�»سرکهنو«��

وی افزود: یکی از پروژه های این اس��تان، پروژه »سرکهنو« 
اس��ت که دارای ۴تن ذخیره طلا کشف شده است که امکان 
افزای��ش ذخیره آن تا ۵تن وج��ود دارد. این پروژه در مرحله 

دریافت گواهی کشف است.
قطب�جدید�مس�کشور��

غریب پ��ور ادامه داد: همچنی��ن در محدوده جنوب زاهدان 
ذخای��ر قابل توجه مس وجود دارد ک��ه با ظرفیت مثال زدنی، 
ای��ن منطق��ه را تبدیل به »مس سرچش��مه« دیگر و یکی از 
قطب ه��ای مس کش��ور خواهد کرد. برنامه آین��ده ما در این 
منطقه، حفاری های سطحی و عمقی و همچنین مدل سازی و 

ارزیابی ذخیره خواهد بود.

مش�ارکت�ب�ا�بخ�ش�خصوص�ی�ب�رای�مع�ادن���
سنگ�آهن

رئی��س هی��ات عامل ایمی��درو اظهار کرد: از س��وی دیگر 
فعالیت های اکتشافی در محدوده آهن پلاسری ایرانشهر انجام 
شده است. براس��اس برآورد انجام ش��ده این محدوده دارای 
۴۲۰ میلیون تن ذخیره است که دارای حدود ۱۶ میلیون تن 

کانسنگ محتوی است.

وی همچنی��ن ب��ا تاکید ب��ر تقویت همکاری ه��ا با بخش 
خصوص��ی در س��ال »جهش تولی��د«، گفت: ب��ه طور حتم 
حضور ش��رکت های بزرگ همچون چادرملو و ملی مس برای 
س��رمایه گذاری در این اس��تان، ارزش اف��زوده قابل توجهی را 

نصیب کشور خواهد کرد.
اس�تفاده�از�ظرفیت�ه�ای�ق�رارگاه�در�توس�عه���

تولید�و�اشتغال
در این نشس��ت س��عید محمد فرمانده قرارگاه س��ازندگی 
خاتم نیز طی سخنانی گفت: این قرارگاه، همکاری با سازمان 
توسعه ای ایمیدرو را ادامه می دهد و آمادگی دارد تا همچون 
گذشته ظرفیت های قرارگاه را در توسعه تولید و اشتغال حوزه 

معدن و صنایع معدنی به کار گیرد.
محمد افزود: همکاری های بین این ۲مجموعه در طرح های 
نفلین س��ینیت و منطقه ویژه اقتصادی پارس��یان تا رسیدن 
ب��ه اهداف تعیین ش��ده ادامه خواهد داش��ت و امیدواریم در 

سال جاری شاهد توسعه این مناطق باشیم.

فرماندار نهبندان گفت: دولت، ۹۰ درصد هزینه برق رس��انی 
به معادن شاهکوه را بر عهده گرفته است.

ب��ه گزارش باش��گاه خبرن��گاران جوان، بیک��ی در دیدار با 
نمایندگان تشکل های کارگری و کارفرمایی گفت: ۹۰ درصد 
هزینه ۲۷۰ میلیارد تومانی برق رس��انی به معادن شاهکوه را 
دولت تقبل کرده اس��ت که اگر برق  رس��انی به این معادن به 
اتمام برس��د، شاهد انقلاب بزرگی در حوزه معادن شهرستان 

خواهیم بود.
او اف��زود: کارگران بازوان پر توان تولید، اش��تغال و اقتصاد 
کش��ور هس��تند و نقش ویژه ای در توس��عه و رشد اقتصادی 

کشور ها ایفا می کنند.
بیک��ی ادامه داد: ۱۱ ادیبهش��ت روز جهان��ی کار و کارگر 
اس��ت که باید در کنار بزرگداشت این روز، به مطالبات حوزه 
کارگری پرداخته شود، چرا که بسیاری از مشکلات قابل حل 

است.
فرماندار نهبندان با اش��اره به اینکه این شهرستان ظرفیت 
اقتصادی خوبی در حوزه معادن دارد، گفت: اشتغال مناسبی 
در این حوزه به نسبت سایر حوزه ها وجود دارد، ولی متاسفانه 
زیرساخت ها حوزه معدن درباره راه دسترسی و تامین برق به 

دلیل کمتر توسعه یافتگی شهرستان، ضعیف است.
او ادامه داد: س��ال گذش��ته در حوزه معادن، پیگیری های 
خوب��ی مانند برق رس��انی ب��ه معادن ش��روع ش��د که جزو 
مطالبات جدی این شهرس��تان بود، با نخستین سفر استاندار 

خراسان جنوبی در دی سال ۱۳۹۷، به این شهرستان موضوع 
برق رسانی به معادن دوباره کلید خورد.

فرماندار نهبندان با بیان اینکه بیش از ۲۷۰ میلیارد تومان 
اعتبار برای برق رس��انی به معادن شاهکوه، هزینه خواهد شد، 
گفت: بیش از ۳۵ معدن در حوزه سنگ گرانیت و در مجموع 
با معادن منطقه هیرد و چاهدشتی ۵۰ پروژه تحت اجرای این 

پروژه می توانند قرار بگیرند.
بیکی افزود: رایزنی های استاندار خراسان جنوبی با مجموعه 
توانیر، ایمیدرو، معاون وزیر صمت برای توسعه زیرساخت های 

معادن شهرستان انجام شده است.
او ادامه داد: برای کارخانه طلای هیرد ۱۴۵ میلیارد تومان 
سرمایه گذاری بخش خصوصی و دولت انجام شده که یکی از 
پیش��ران های اقتصادی شهرستان در سال های آینده، خواهد 
بود که منافع زیادی را برای شهرستان به دنبال خواهد داشت.

فرماندار نهبندان بی��ان کرد: کارخانه فرآوری طلای هیرد، 

اوایل نیمه دوم س��ال جاری آماده بهره برداری خواهد شد که 
این کارخان��ه برای بیش از ۱۰۰ نفر اش��تغالزایی مس��تقیم 

خواهد داشت.
او مط��رح ک��رد: طرح برق رس��انی ب��ه معادن ب��ا عنوان 
بزرگ تری��ن پ��روژه معدنی کش��ور در س��ال ۹۸ ب��ا حضور 
غریب پور، معاون وزیر صمت در بیرجند مصوب شد، بر اساس 
این ط��رح، ۲۷۰ میلیارد تومان برای معدن ش��اهکوه اعتبار 
برآورد و ۷۰ کیلومتر خط انتقال برق و ۲احداث پس��ت باید 
انجام ش��ود که به زودی به همت توانی��ر و ایمیدور کار آغاز 

خواهد شد.
بیکی بیان کرد: هم اکنون به دلیل شیوع گسترده ویروس 
کرونا، بخش��ی از اجرای این تفاهمنامه به تاخیر افتاده است، 
ولی هم اکنون استاندار خراسان جنوبی پیگیر اجرایی کردن 
این تفاهمنامه هس��تند. فرماندار نهبندان گفت: امروز معدن 
کاران ما با مشکلات زیادی مواجه اند و سوخت بالا و تعمیرات 
س��نگین کفاف تولید را نمی کند، بنابراین باید حمایت شوند. 
بیکی عنوان کرد: اس��تان خراسان جنوبی در ۲فصل زمستان 
و پاییز س��ال ۹۸ کمترین نرخ بیکاری فصلی را داشته است، 
دلیل آن آغاز فعالیت های اقتصادی و زیر بنایی مانند احداث 

۱۰ هزار واحد مسکونی در استان بود.
او با اش��اره به س��اخت ۱۰ هزار واحد مسکونی در استان، 
افزود: از این تعداد واحد، بیش از ۱۶۰۰ واحد در شهرس��تان 
نهبندان ساخته می شود. فرماندار نهبندان در حوزه راه سازی 

و س��اخت بان��د دوم جاده نهبندان گفت: اکن��ون پیمانکاران 
ب��ا ظرفیت خوب��ی در محور زابل و بیرجن��د در حال فعالیت 

هستند.
بیک��ی اف��زود: ۵۵ کیلومتر از محور های شهرس��تان آماده 
مناقصه اس��ت ک��ه به زودی مناقصه برگزار می ش��ود و بیش 

از ۱۰۰ کیلومتر در حوزه باند دوم پیمانکار خواهیم داشت.
او گف��ت: در حوزه واحد های فرآوری در ش��هرک صنعتی، 
یک واحد کنسانتره آهن در دهه فجر کلنگ زنی شد در طول  
۵ماه آینده با ایجاد اشتغال برای ۸۰ نفر به بهره برداری خواهد 
رس��ید و همچنین کشتارگاه طیور نیز بعد از سال ها تعطیلی 
کار تکمی��ل آن آغاز ش��ده و ۷۰ نفر اش��تغال ایجاد می کند.

بیکی بیان کرد: سال جاری، سال خوبی برای رونق در اشتغال 
و اقتصاد نهنبدان خواهد بود، ولی لازم است بازار شهرستان را 
تقویت کنیم. فرماندار نهبندان با اشاره به مطالبات کارگری، 
گفت: با وجود مطالبات جدی در س��ال ۹۷، س��ال گذش��ته 
کمترین مطالبات را شهرس��تان نهبندان داشته است. بیکی 
تصریح ک��رد: در حوزه بیمه بیکاری، دول��ت ۵ هزار میلیارد 
تومان به اقش��ار و کارگران آس��یب دیده کمک خواهد کرد و 
در شهرس��تان نهبندان، فهرستی از مشاغل و کارگران آسیب 
دیده تهیه و به آنها کمک خواهد ش��د. او ادامه داد: تولید در 
دنیا دچار اختلال شده است چرا که تقاضا برای کالاها، کاهش 
یافته است و این بیماری همه گیر است و همه دستگاه ها باید 

پای کار باشند.

فعال�سازی�معادن�سنگ�آهن�سیستان�و�بلوچستان�با�مشارکت�بخش�خصوصی�

۹۰درصد�هزینه�برق�رسانی�به�معادن�شاهکوه�برعهده�دولت

تحقق جهش تولید با توسعه اکتشاف
 گروه معدن: 

معاون اکتش��اف و بهره برداری شرکت تهیه و 
تولید مواد معدنی ایران گفت: در س��ال گذشته 
ایمپاس��کو عملی��ات پی جویی و شناس��ایی را 
در ۲۱ پهن��ه اکتش��افی ب��ا مس��احت افزون بر 
۸۹۰۰۰کیلومتر مربع را آغاز کرد که این پهنه ها 

در ۷استان واقع شده است.
به گزارش روابط  عمومی شرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ایران، حس��ام مقدمعلی اظهار کرد: 
از ای��ن بین فاز اجرایی، مطالعات اکتش��افی در 
۱۱ پهن��ه اکتش��افی در اس��تان های خراس��ان 
رض��وی، سیس��تان و بلوچس��تان، کهکیلویه و 
بویراحمد، هرمزگان، گلس��تان، فارس، مرکزی، 
همدان، کرم��ان، قزوین، گی��لان و اصفهان به 
مساحت ۳۶۵۰۰ کیلومتر مربع به پایان رسیده 
و در ش��رف تهی��ه گزارش نهایی دف��اع از پهنه 

است.
وی عنوان کرد: ای��ن پهنه ها با اهداف متعدد 
اکتش��افی در م��واد فل��زی و غیر فل��زی مورد 
مطالعه واقع ش��ده و به طور سیس��تماتیک به 
منظ��ور تعیین مناط��ق هدف برای شناس��ایی 
محدوده های امیدبخ��ش و با امکان تامین مواد 
اولیه صنایع موجود در منطقه مورد مطالعه قرار 

گرفته است.
مقدمعل��ی با بیان این که در س��ال گذش��ته 
تعداد ۳۵فقره پروانه اکتشاف جاری به مساحت 
۹۲۵کیلومترمربع از س��وی این شرکت تمدید 
اعتبار یا دریافت ش��د، گفت: این محدوده ها در 
مرحله مطالعات اکتش��اف عموم��ی و تفضیلی 
بوده و در س��ال جاری مطالع��ات آن به مرحله 
جمع بن��دی و ارائه گزارش��ات پای��ان عملیات 

اکتشاف خواهد رسید.
وی در ادامه عنوان کرد: در س��ال ۹۸ شرکت 
ب��ا انج��ام ۴۴۶۰۰ مت��ر حف��اری در ۳ح��وزه 
زغال س��نگ، س��نگ آهن و پلی مت��ال، تهی��ه 
 ۱:۲۰۰۰۰ و   ۱:۵۰۰۰  ،۱:۱۰۰۰ نقش��ه های 
در مجم��وع ح��دود ۲۶۰۰۰ هکتار، برداش��ت 
ژئوفیزیک مغناطیس س��نجی ب��ه تعداد ۷۹۰۰ 
نقطه بخش��ی از اطلاعات اکتش��افی را تکمیل 

کرده است.
ب��ه گفت��ه مع��اون اکتش��اف و بهره ب��رداری 
ش��رکت تهی��ه و تولی��د م��واد معدن��ی ایران 
محدوده های اکتش��افی )در س��ال گذشته( در 
استان های خراس��ان جنوبی، همدان، سیستان 
و  کهکیلوی��ه  ی��زد،  کرم��ان،  بلوچس��تان،  و 
بویراحم��د و... قرار دارند و مواد معدنی ش��امل 

انواع ذخایر پلی متال، کانس��نگ س��رب و روی 
و کانسنگ آهن غیرپلاس��ری است. وی درباره 
برنامه های اکتش��افی این ش��رکت در سال ۹۹ 
گفت: در س��ال جاری نیز اه��داف اصلی خاتمه 
دادن به پهنه های اکتش��افی باقیمانده و تکمیل 
اکتش��افات در محدوده ه��ا و همچنین دریافت 
پروانه های اکتش��افی جدید حاصل از مطالعات 
اکتش��افی قبلی بوده که در ای��ن بین، به دلیل 
برخ��ی محدودیت های جاری در س��امانه ثبت 
محدوده )کاداس��تر(، امید اس��ت با دستورات و 
مس��اعدت های معاونت معادن و صنایع معدنی 

ستاد وزارت صمت رفع شود.
مقدمعل��ی افزود: براس��اس برنامه ریزی انجام 
شده و درحال حاضر ۱۸ قرارداد جاری در حوزه 
مشاروان، ۲ قرارداد در حوزه مطالعات ژئوفیزیک 
و ۸ ق��رارداد در ح��وزه پیمان��کاران حف��اری و 
آزمایشگاه به ارزشی افزون بر ۷۰۰میلیارد ریال 
موج��ود بوده و مناقصات جدیدی نیز در همین 
حوزه ها در دس��ت برنامه ریزی و برگزاری است 
و برنام��ه حفاری در س��ال جاری ۵۷/۰۰۰ متر 

تعریف شده است.

معاون اکتش��اف و بهره برداری ش��رکت تهیه 
و تولی��د م��واد معدنی ای��ران در ادام��ه افزود: 
در مجم��وع تاکن��ون ۲۲ مح��دوده در قال��ب 
قرارداد های س��رمایه گذاری اکتش��افی با بخش 
خصوصی منعقد شده اس��ت و در صورت تایید 
رویه جدید که با ابلاغ رای ش��ورای عالی معادن 
همراه خواهد بود، این فرآیند ایجاد مشارکت با 
سرعت بالاتری در سال ۹۹ اجرایی خواهد شد. 
زیرساخت های لازم در شیوه فوق ایجاد شده و 
در صورت ابلاغ ش��رکت آمادگی دارد به صورت 
ماهانه ای��ن فرصت را برای تمامی فعالان حوزه 

معدن و صنایع معدنی فراهم کند.
وی درب��اره عملک��رد تجمع��ی ایمپاس��کو از 
س��ال۹۲ تا س��ال ۹۸ بیان کرد: شرکت از سال 
۹۲ تاکنون موفق به انجام مطالعات اکتش��افی 
در ۳۴ پهن��ه اکتش��افی ب��ه مس��احت افزون بر 
۱۱۷۰۰۰ کیلومترمرب��ع ش��ده که شناس��ایی 
افزون ب��ر ۱۰۰ مح��دوده امید بخ��ش جدید را 
به دنبال داش��ته اس��ت و در این بی��ن تاکنون 
۳۵پروان��ه اکتش��افی در این فرآین��د دریافت و 

۲۳گواهی کشف جدید حاصل شده است.

مقدمعلی اف��زود: این فرآیند در هر س��ال با 
دریافت پروانه های جدی��د ادامه یافته و پس از 
دریافت گواهی کشف با رعایت تشریفات قانونی 
به متقاضایان بخش خصوصی واگذار شده است.
معاون اکتش��اف و بهره برداری شرکت تهیه و 
تولید مواد معدنی ایران مجموع ذخایر اکتشاف 
ش��ده را افزون بر ۲/۳ میلیارد تن در حوزه های 
زغال س��نگ، پلی متال، ش��ورابه ها و سنگ آهن 
دانس��ت و بی��ان کرد: در ص��ورت ارزش گذاری 
برج��ا و در مقایس��ه با هزینه های انجام ش��ده، 
به طور متوس��ط ۰/۵ )نی��م( درصد ارزش برجا 
صرف هزینه های اکتش��افی ش��ده که نسبت به 
اس��تانداردهای جهانی عددی معقول و مناسبی 
اس��ت. وی در پاس��خ به این پرسش که شیوع 
ویروس کرونا تا چه میزان بر فعالیت اکتش��افی 
تاثیرگذار بوده، عنوان کرد: با بروز این ایپدمی و 
شیوع گسترده آن در جهان و تبع آن در کشور و 
همچنین ابلاغ شیوه نامه های مراقبتی و رعایت 
فاصله اجتماعی از انتهای س��ال گذشته و ایجاد 
محدودیت های س��فر در ماه نخست سال جاری 
فعالیت های اکتش��افی نیز به دلیل شرایط ویژه 

کارگاه های اکتشافی در بیشتر موارد دچار وقفه 
یک ماهه شده ولیکن با ابلاغ طرح فاصله گذاری 
هوشمند از ابتدای اردیبهشت انجام فعالیت های 

اجرایی در محل پروژه ها آغاز شده است.
این ب��اره  در  البت��ه  ک��رد:  خاطرنش��ان  وی 
هماهنگی های خوبی با ش��رکت های پیمانکار و 
مش��اور به عمل آمده و با ابلاغ بخش��نامه های 
کنترل��ی و مراقبت��ی س��عی در کنترل بیش��تر 
محیط ه��ای اجرایی ک��ه دارای تجم��ع نیروی 
انس��انی می باش��ند ش��ده اس��ت درحال حاضر 
ش��رکت با تأمی��ن اقلام مورد نیاز بهداش��تی و 
حفاظت ف��ردی در محل مجتمع ها و طرح های 
خود نس��بت به ایجاد ش��رایط بهتر اقدام کرده 

است.
مقدمعلی بیان کرد: ب��ا توجه به آنکه یک ماه 
از سال جاری به دلیل شرایط با کمترین فعالیت 
همراه بوده و حجم فعالیت های قابل توجهی در 
س��ال جاری تعریف ش��ده بنابراین برنامه ریزی 
فش��رده تری ب��رای اجرا، تدوین ش��ده که امید 
اس��ت با همت تمامی شرکت های طرف قرارداد 

محقق شده و نتایج مناسبی حاصل شود.
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یادداشت

خبر

رئیس کمیته اکتشافات خانه معدن گفت: همکاری خوبی 
میان صنعت و دانش��گاه برقرار است و برخی از پروژهایی که 
در دانش��گاه ها تعریف می ش��ود در بخش معدن به کار گرفته 

می شود.
به گزارش گس��ترش نیوز، ک��ورش ش��عبانی در ارتباط با 
تش��کیل کنسرسیوم اکتش��افی پایا در شناس��ایی پهنه های 
اکتش��افی اظه��ار کرد: ای��ن اقدام س��بب تس��ریع در روند 
شناس��ایی محدوده های اکتش��افی ش��د و در م��دت زمان 
کوتاهی توانست تکلیف برخی از پهنه ها که در اختیار برخی 
مجموعه ها بود را مش��خص کند. برخی از این مجموعه ها به 
دلیل داش��تن پهنه های در اختیار س��بب می ش��دند که این 
پهنه ها بلوکه ش��ود که با اقدام مناسب و به موقع پایا تکلیف 
برخ��ی از پهنه ه��ا را معین کرده  و الباق��ی را آزاد کرده و در 

اختیار سازمان استان مربوطه قرار داد.
از�کارشناس�ان�خبره�در�امر�اکتش�اف�استفاده���

شود
ش��عبانی در ارتباط با بهره گیری از کارشناس��ان در حوزه 
اکتش��افات گفت: برخی  از مجری��ان به دلیل واقف نبودن در 
ح��وزه اکتش��افات، در ابتدای کار بیاب��ان را معدن می نامند. 
در صورت��ی ک��ه به منظور فعالیت اکتش��افی بای��د مراحلی 
4گانه اکتش��اف را پشت سر گذاشت. اس��تفاده از کارشناس 
ب��ا ت��وان علمی بالا و به روز و آش��نا به روند سیس��تماتیک 
اکتش��اف ضروری اس��ت چرا که باید مدیر اکتش��افی که در 
کنار مطالعات نرم افزاری به داشتن تجربه کافی در آن حوزه 

اشراف داش��ته و با قواعد و سلسله مراتب عملیات اکتشافی 
آش��نا ب��وده و عملیات اکتش��اف را هدایت کن��د. در برخی 
موارد ش��اهدیم که افراد از بخش  های دیگر به حوزه اکتشاف 
روی می آورند که گاهی تخصصی نداش��ته و اعتقادی به کار 

سیستماتیک ندارند.
همکاری�میان�دانش�گاه�و�صنعت�جدی�گرفته���

شود
وی در ارتباط با همکاری دانش��گاه و صنعت در پروژهای 
معدنی گفت: همکاری خوبی میان صنعت و دانش��گاه برقرار 
اس��ت و برخی از پروژهایی که در دانشگاه ها تعریف می شود 
در بخش معدن به کار گرفته می ش��ود البت��ه درباره کیفیت 
اجرای کار در زمینه اکتشافات در برخی موارد کار ازکیفیت 

کافی برخوردار نبود. 
درحال حاضر نیز چند س��الی است مجموعه ای با همکاری 
ایمیدرو و دانش��گاه تهران ب��ه همین منظور با ن��ام یونیدرو 
ش��کل گرفته  که ج��ای تقدیر دارد. با توجه ب��ه توان بالای 
علمی دانش��گاه ها قطعا این میزان از همکاری و البته کیفیت 
کارهای مش��ترک کافی و قابل قبول نیس��ت و نیاز است تا 
هم��کاری می��ان دانش��گاه  و صنعت جدی تر گرفته ش��ده و 
دانش��جویان با حضور در این بخش به کس��ب تجربه در علم 

معدن و زمین شناسی بپردازند.
موازی�کاری�در�بخش�اکتشافات�انجام�نشود��

رئی��س کمیته اکتش��افات خانه معدن ای��ران در ارتباط با 
موازی کاری در بخش اکتش��افات با توج��ه به مجموعه های 

متع��دد در ای��ن بخ��ش گفت: یک��ی از دغدغه ه��ا در بحث 
اکتش��افات این اس��ت ک��ه مجموعه ها ادام��ه کار دیگری را 
برعهده  گیرن��د و موازی کاری انج��ام نگیرد.به عنوان مثال 
در پروژه عناصر نادر خاکی سازمان های زمین شناسی، انرژی 
اتمی، ایمیدرو و ش��اید دانش��گاه ها به طور همزمان بر روی 
آن کار کردن��د و اینک��ه به نتیجه مطلوب رس��یده یا خیر را 

مطلع نیستم.
اق�دام�مثب�ت�وزارت�صم�ت�در�راه�ان�دازی���

کاداستر
وی درباره کمک س��امانه کاداس��تر به بخش اکتش��افات 
گف��ت: یکی از اقدام��ات مثبت وزارت صمت در چند س��ال 

اخیر راه اندازی سامانه کاداستر بود. 
بهره برداری از آن س��بب ش��د تا ش��اهد کاهش خطاهای 
انس��انی، ایجاد نظ��م و انضباط با حداقل نیروی انس��انی در 
تمامی بخش ها از اکتش��اف تا بهره برداری از معدن را شاهد 

باشیم. 
ضمن اینکه با بروزرسانی این سامانه و تقویت آن بسیاری 

از مشکلات در این بخش ها مرتفع خواهد شد.
ش��عبانی در ارتب��اط با پنجره واحد در س��امانه کاداس��تر 
گفت: اس��تعلام از سازمان ها بدون حضور متقاضی در سامانه 
کاداس��تر از اهمیت بس��یار زیادی برخوردار اس��ت که هنوز 
ای��ن اتفاق نیفت��اده و اجرای ماده ۲4 مک��رر نیز ضروری به 

نظر می رسد.
رئیس کمیته اکتش��افات خانه معدن ای��ران درباره مرتفع 

کردن مش��کلات در بخش اکتش��افات اف��زود: در این بخش 
بای��د چند اقدام ص��ورت از جمله اجرای نقش��ه راه و صنایع 
معدن��ی، ج��ذب س��رمایه گذاری متناس��ب با اکتش��افات، 
جلوگیری از موازی کاری بین س��ازمان های متعدد اکتشافی، 
ورود جدی تر صندوق بیمه فعالیت های معدنی در حمایت از 
بخش اکتشاف، تصمیم گیری درباره آزاد سازی محدوده های 
مزای��ده ای و بلوک��ه ش��ده، مش��کلات ب��ا مناب��ع طبیعی و 
 معارض��ان محلی خصوصا دارن��دگان پروانه چ��رای دام و... 

انجام شود.
آینده�روشن�در�انتظار�بخش�معدن��

وی با اش��اره به آینده روشن در بخش معدن کشور گفت: 
اگر برنامه منظم و منس��جم ۲۰ س��اله برای اکتشافات معدن 
تدارک دیده شود می توان به جایگزینی بخشی از درآمد نفت 

با درآمد معادن امیدوار بود.
رئیس کمیته اکتش��افات خانه مع��دن در پایان گفت: باید 
اقدامات اصولی برای کاهش بوروکراس��ی اداری انجام شده و 

مسیر معدن کاری تسهیل شود. 
ایجاد پنج��ره واحد نیز می تواند یک اقدام مهم به ش��مار 
رود. می توانی��م ب��ا کاهش برخورد ه��ا بین س��رمایه گذار و 
س��ازمان منابع طبیعی، انرژی اتمی و.... فضای امنی را برای 
مع��دن کاری به وجود آورده و از ای��ن طریق اقدام به جذب 

سرمایه گذاری در این بخش کنیم.
همچنین ب��ا ایجاد یک برنامه میان م��دت یا بلندمدت در 
بخش معدن می توانیم به جایگاه اصلی خود در دنیا برسیم.

آینده�روشن�در�انتظار�بخش�معدن

غفلت از برند سازی مواد معدنی
موانع�تحقق�جهش�تولید�در�بخش�معدن�بررسی�شد

استاندارد سازی صندوق 
بیمه فعالیت های معدنی

چند س��ال پیش تفاهمنام��ه ای میان صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی و سازمان 
نظام  مهندسی امضا شد که در آن جذب فعالان 
حوزه معدن با استفاده از میزهای استانی در نظر 
گرفته شد. در این زمینه ۳۱ نفر معرفی شدند که 
بیش از ۸۰ درصد آنها را روسای نظام  مهندسی 
استان ها تشکیل می دادند اما مشکلاتی در نتیجه 
تشکیل میزهای صندوق بیمه ایجاد شد؛ به طور 
مثال می توان به ایجاد بروکراسی برای متقاضیان 
اشاره کرد، طوری  که برخی مواقع استان ها پیش 
از تش��کیل پرونده از متقاض��ی هزینه ای گرفته 
و س��پس او را برای تش��کیل پرونده به صندوق 
معرفی می کردند. به این ترتیب میزهایی که برای 
ارتباط بیشتر معدنکاران با صندوق ایجاد شدند، 
کارکرد مناسبی نداشتند. هرچند هدف صندوق 
بیمه حل مش��کلات فع��الان معدنی ب��ود اما از 
آنجایی  که ماهیت آن ضمانتی بود، نتوانست این 
ماهیت را برون سپاری کند. در این  بین صندوق 
انتقاداتی از س��ازمان نظام  مهندس��ی در معرفی 
نکردن چهره ه��ای صاحب نام ب��رای انجام امور 
کارشناس��ی مطرح کرد. البته درحال حاضر مدل 
طراحی ش��ده ازسوی صندوق بهینه  شده و قصد 
داریم این مدل را به جایی برس��انیم که مشکلات 
معدنکاران در اس��تان ها برای کارشناسی معادن 
با اس��تفاده از نیروهای همان اس��تان حل وفصل 
شود. ما به دنبال بهره از توانمندی مشاوران امین 
و قدیمی صندوق هس��تیم که شناخت مناسبی 
از س��اختار گزارش نویس��ی دارن��د. همچنی��ن 
ایج��اد بانکی از کارشناس��ان منتخ��ب به دور از 
حواش��ی تغییرات مدیریتی در نظام  مهندسی و 
هماهنگی سازمان های نظام  مهندسی استان ها با 
نمایندگی های منطقه ای صندوق از دیگر مواردی 

است که باید در نظر گرفته شود.

 استقرار تیم حفاظتی
  در معدن آلبلاغ

 به زودی
فرماندار اس��فراین از استقرار تیم حفاظتی در 

معدن آلبلاغ در ۲، ۳ هفته آینده خبر داد.
به گزارش ایس��نا، طاهر رس��تمی با اش��اره به 
اینکه ایمیدرو مناقصه برای انتخاب تیم حفاظتی 
برای تامین حفاظت مع��دن به منظور انجام امر 
گمانه زنی و اکتش��اف از س��وی کارشناس��ان را 
برگزار کرده است، گفت: برنده این مناقصه در ۲، 
۳هفته آینده مش��خص می شود و تجهیزات لازم 

به معدن منتقل خواهد شد.
وی اف��زود: از س��وی دیگر اعتب��ار لازم برای 
به کار گی��ری تیم حفاظتی نیز از س��وی ایمیدرو 
تامین ش��ده اس��ت و در این ارتباط مشکلی نیز 
وجود نخواهد داشت. رستمی با تاکید بر اینکه با 
گرم ش��دن دمای هوا نگرانی برای حضور بیشتر 
متخلفان به منظور برداشت غیرمجاز مواد معدنی 
در این معدن وج��ود دارد، تصریح کرد: ایمیدرو 
باید برای آغاز کار اکتشاف و گمانه زنی با سرعت 
بیشتری وارد اقدام ش��ود چراکه تونل های حفر 
ش��ده در این معدن، تونل های عمیقی هستند و 
در ص��ورت ریزش حتی احتمال مرگ ۲ تا ۳ نفر 
را نی��ز به دنبال خواهد داش��ت. وی در ارتباط با 
بستن تونل های یادش��ده نیز توضیح داد: بستن 
ای��ن تونل ها برعهده ش��رکت آلومینیای جاجرم 
گذاشته ش��ده بود اما ایمیدرو اعلام کرد که این 
تونل ها برای اکتشاف به درد می خورد و اگر بسته 
ش��ود ممکن دوباره هزینه اضافی باید خرج شود 
تا دوباره بازگش��ایی ش��ود در نتیجه بسته نشد. 
معدن آلبلاغ در منطقه حفاظت شده ساریگل در 
اسفراین واقع شده که دارای ماده معدنی باارزش 
سرب و روی است و از سال گذشته شاهد هجوم 
متخلفان برای برداشت غیرمجاز این ماده معدنی 

بوده ایم.

 صابر سنایی
  عضو هیات مدیره صندوق
 بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی

با ش��یوع بیماری کرونا بس��یاری از معادن فعالیت خود 
را متوق��ف ی��ا میزان تولی��د را کاهش داده ان��د، اما در این 
میان توسعه سیس��تم های خودکار و هوشمند می توانند به 
کمک مدی��ران معدنی بیایند. اما آیا معادن ایران به چنین 
تجهیزاتی مجهز هستند؟ به گزارش صنعت کار، استفاده از 
تجهیزات هوشمند یا ربات های معدنی می تواند خطر شیوع 
کرون��ا در بین کارگران معدنی را کاهش دهد. به ویژه آنکه 
در برخی معادن همچون معادن زغال سنگ تجمع کارگران 
در تونل ه��ای معدنی بس��یار بوده و این موض��وع می تواند 

ایمنی را کاه��ش دهد. اما مع��ادن و کارخانه های کوچک 
در بخش معدن ایران چندان سیس��تم های هوشمندی در 
اختی��ار ندارند، در نتیجه بحران کرونا می تواند فعالیت آنها 
متوق��ف یا ظرفیت تولیدش��ان را کاهش ده��د. در این باره 
محمدرضا خالصی، دانشیار دانشگاه تربیت مدرس گفت: در 
حوزه فرآوری کارخانه های بزرگ در کشور ) در مجتمع های 
سرچش��مه، چادرملو و...( دارای سیس��تم های اتوماسیون 
هس��تند. البته این سیس��تم ها را نمی توان با سیستم های 
جهانی مقایس��ه ک��رد به همی��ن دلیل جز سیس��تم های 

هوشمند به ش��مار نمی رود. وی تصریح کرد: اما در معادن 
کوچک سیس��تم کنترل و پایش کمتر اس��تفاده می شود و 
بیش��تر فعالیت ها وابسته به نیروی انس��انی است. به گفته 
خالصی، این در حالی اس��ت که کنترل به وسیله دستگاه ها 
بس��یار دقیق است و اس��تفاده از نیروی انسانی میزان خطا 
را افزایش می دهد. دانش��یار دانشگاه تربیت مدرس با اشاره 
به ش��رایط فعلی، افزود: دوران پساکرونا دوران جدیدی در 
رواب��ط فناوری، انس��انی، کار و حتی آم��وزش خواهد بود. 
خالص��ی بیان ک��رد: یک��ی از اتفاقات در پس��اکرونا پایش 

اطلاعات به وس��یله سیس��تم ها است که ش��اید تا به امروز 
مع��ادن کوچ��ک توجه چندان��ی به آن نداش��تند و همین 
موضوع باعث می ش��ود تا در این ش��رایط معادن کوچک با 
تمام ظرفیت نیروی انس��انی کار کنند اما در بلندمدت ما با 
تغییرات همراه می ش��ویم. وی ادامه داد: به طور مثال شاید 
پیش از بحران کرونا برگزاری کلاس آنلاین در دانش��گاه ها 
چندان جذاب و مورد قبول نبود اما امروز کلاس های آنلاین 
نشان داد، چرا در سال های قبل باید تعدادی از دانشجویان 

به شهرهای دیگر می رفتند و هزینه خوابگاه و... می دادند.

هوشمند سازی معادن، اولویتی برای پسا کرونا

 منیر حضوری: 
س��ال ۹۹ ک��ه ازس��وی رهبر معظ��م انقلاب 
باعنوان س��ال جهش تولید نام گذاری ش��ده، در 
واقع ادامه س��ال رونق تولید و مکمل اهداف آن 
اس��ت. بنا به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت 
بای��د تمام��ی رش��ته ها در بخش ه��ای مختلف 
معدنی خود را آم��اده کنند تا به نتایج و اهداف 
حداکثری نام گذاری سال ۹۹ دست پیدا کنیم. 
از آنجایی ک��ه یک��ی از پیش��ران های اقتصاد 
کش��ور حوزه مع��دن اس��ت، »روزگارمعدن« به 
بررس��ی جای��گاه معدن در تحقق ش��عار جهش 
تولی��د پرداخته و کارشناس��ان و فعالان معدنی 
از راهکارهای دس��تیابی به اهداف در این حوزه 

سخن گفته اند.
اهمیت�برند�سازی���

 مجید پورمقدم، مش��اور مع��اون معدنی وزیر 
صنع��ت، معدن و تج��ارت با بی��ان اینکه ایران 
رتب��ه پنجم جهان را از نظر ذخایر طبیعی دارد، 
گفت: براساس آمارها ایران از نظر ذخایر معدنی 
مقام سوم آس��یا، رتبه نخست خاورمیانه و رتبه 
۱۰ جه��ان را دارد؛ بنابرای��ن باتوج��ه به انرژی 
ارزان قیم��ت، آب و برق، نی��روی ارزان، جوان و 
تحصیلکرده و بیش از ۱۰۰۰ شرکت دانش بنیان 
ای��ن ظرفیت را داریم که بتوانیم جهش تولید را 

محقق کنیم. 
مش��اور معاون معدنی وزی��ر صنعت، معدن و 
تج��ارت درباره اهمیت برند س��ازی مواد معدنی 
کش��ور گفت: ما از مواد معدنی کش��ور شناخت 
ضعیفی داریم و حتی ساکنان روستاهای اطراف 
معادن نیز درباره آنها اطلاعات مناس��بی ندارند؛ 
بنابرای��ن اگ��ر بتوانیم این مواد را که در س��طح 
دنیا بی نظیر هستند درقالب برند مطرح کرده و 
سرمایه گذاران را به سرمایه گذاری در این بخش 
تشویق کنیم، ارزش این مواد بالا رفته و اشتغال 

افزایش پیدا می کند. 
پورمقدم ب��ا تاکید بر لزوم داش��تن نگاه ویژه 
به گوهر سنگ های کش��ور، اظهار کرد: بسیاری 
از سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی شناخته شده 
نیس��تند. اگر بتوانی��م آنها را شناس��ایی کنیم، 
ای��ن امر موجب رش��د اش��تغال و جهش تولید 
می شود. در کنار عرضه گوهر سنگ ها می توانیم 
گردش��گری معادن را هم رونق دهیم و حتی از 

تکنیک های درمانی سنگ ها نیز بهره ببریم. 
مش��اور معاون معدنی وزی��ر صنعت، معدن و 
تج��ارت درباره حمایت از توس��عه ژئوتوریس��م 
و فرهنگ س��ازی در این زمینه، گفت: بس��یاری 
از معادن بعد از بهره برداری متروکه می ش��وند، 
درحالی ک��ه نباید آنها را ب��ه حال خود رها کرد. 

احی��ای معادن و تغییر کارب��ری آنها به پارک و 
محلی برای گردشگری می تواند به رشد اقتصاد 
کمک کند. فرام��وش نکنیم که در برخی موارد 
درآمد حاصل از گردش��گری در بخش معدن از 

استخراج آن بیشتر است. 
پورمقدم درباره ضرورت آموزش و پژوهش در 
توس��عه معادن و صنایع معدنی کشور نیز گفت: 
بسیاری از فعالان معدنی کشور دانش فنی برای 
افزایش ارزش افزوده مواد معدنی را ندارند. برای 
حل این مش��کل ما باید به جای س��رمایه گذاری 
ب��رای ورود دان��ش و فن��اوری خارجی و صرف 
هزینه های زیاد به س��مت دانش��گاه های داخلی 
رفته و با آنه��ا تفاهمنامه های همکاری ببندیم. 
او تاکی��د ک��رد: به��ره از دانش اس��اتید موجب 

جلوگیری از خام فروشی می شود. 

عملیاتی�کردن�نقشه�راه�معدن��
سیدسهراب حس��ینی، نایب رئیس کمیسیون 
صنع��ت و معدن انجمن جوان��ان کارآفرین اتاق 
بازرگان��ی تهران با بیان اینکه برای بخش معدن 
اهمیت چندانی قائل نیس��تیم، اظهار کرد: همه 
در حرف مط��رح می کنند که بخش معدن مهم 
اس��ت و کش��ور ما با دارا بودن ۶۹ ماده معدنی 
سرش��ار از مناب��ع طبیعی اس��ت ام��ا وقتی به 
عمل می رس��یم با مظلومیت ای��ن حوزه رو به رو 
می ش��ویم. او تاکید کرد: اگر برای جهش تولید 
ب��ه بخش معدن نیاز داریم باید جایگاه معادن را 

در اقتصاد دقیق تر مشخص کنیم. 
نایب رئیس کمیسیون صنعت و معدن انجمن 
جوانان کارآفرین اتاق بازرگانی تهران با اشاره به 
اولویت برخی پروژه ها نس��بت به معدن، تصریح 

کرد: متاسفانه پروژه های عمرانی و قوانین منابع 
طبیعی ب��ر فعالیت معدنی ارجحی��ت دارند، در 
حالی  که می ش��ود هرکدام را کنار هم عملیاتی 
کرد؛ بنابراین قبل از اینکه راهکاری برای توسعه 
معادن پیدا کنیم باید به محدودیت های آن فکر 

و موانع را برطرف کنیم. 
حس��ینی با تاکید بر لزوم عمل به نقش��ه راه 
مع��دن و نظ��ارت بر اجرای آن اظه��ار کرد: اگر 
نقش��ه راه معدن مهم اس��ت و مس��ئولان بر آن 
تاکی��د می کنن��د باید بر اج��رای آن  هم نظارت 
شود و مجری مش��خصی داشته باشد. البته اگر 
این مهم مجری مش��خصی ه��م دارد باید گفت 
که عملکرد ضعیفی داشته و در اجرای آن تعلل 

وجود دارد.
نایب رئیس کمیسیون صنعت و معدن انجمن 
جوانان کارآفرین اتاق بازرگانی تهران با اش��اره 
ب��ه نقش ایمی��درو به عنوان متولی گس��ترش و 
نوسازی معادن کش��ور، اظهار کرد: این سازمان 
باید در برگزاری دوره های تخصصی س��طح بالا، 
برگزاری دوره های آموزش��ی برای مش��اوران و 
مدیران ش��اغل بخش خصوص��ی در زمینه های 
مختلف اکتش��اف، اس��تخراج و فرآوری فعالیت 
کند. کمک به توس��عه و نوس��ازی ماشین آلات 

اکتشافی، استخراجی و تجهیزات فرآوری، ایجاد 
و تقوی��ت متولی برای س��رمایه گذاری در بخش 
فرآوری کش��ور و راه ان��دازی و تقویت مرکز آمار 
از دیگر موارد مهمی اس��ت ک��ه ایمیدرو باید بر 

آن تمرکز کند. 
حس��ینی درباره نقش سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور به عنوان متولی تحقیق 
و توس��عه گفت: این سازمان 4۰ سال در کشور 
فعالیت ک��رده و تجربیات زی��ادی دارد که باید 
در مقام یک مش��اور حاصل تحقیقات خود را به 
بخ��ش خصوصی ارائه دهد، این در حالی اس��ت 
ک��ه در پایگاه ملی داده ه��ای علوم زمین برخی 
از نقشه ها خریدنی و برخی هم موجود نیستند. 
مس��ئله دیگر ارائه آمار پهنه بندی ها است. وقتی 
پهنه بندی انجام می ش��ود بای��د اطلاعات آن در 
اختی��ار بخش خصوص��ی قرار گیرد ت��ا از رانت 

اطلاعاتی جلوگیری شود. 
او تاکید کرد: س��ازمان زمین شناس��ی باید از 

فضای محرمانه خارج شود. 
او در پای��ان با بیان اینکه اس��تاندارد واحدی 
برای محاس��بات اقتصاد معدن��ی نداریم، گفت: 
باید استانداردی ارائه شود تا براساس آن ذخایر 

معدنی را تخمین بزنیم.

مجید پورمقدم: اگر بتوانیم مواد معدنی کشور را که 
در سطح دنیا بی نظیر هستند به عنوان برند مطرح و 

سرمایه گذاران را تشویق به سرمایه گذاری کنیم، ارزش 
این مواد بالا می رود و اشتغال افزایش پیدا می کند
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یادداشت

 چالش تامین مواد اولیه 
در صنعت سرب وروی 

صنعت سرب و روي كشور از سال گذشته با مشکلات 
متعددی روبه رو بود كه فعالیت تولیدكنندگان این صنعت 
را متاث��ر كرد. تامین م��واد اولیه موردنیاز این صنعت به 
چالش��ی جدی برای تولیدكنندگان سرب و روی كشور 
تبدیل شد؛ تاجایی كه بسیاری از تولیدكنندگان، میزان 
تولید خود را به ش��دت كاهش دادند. در ادامه قرار ش��د 
مواد اولیه این صنعت از طریق مکانیسم بورس در اختیار 
تولیدكنندگان قرار گیرد؛ این در حالی است كه از حدود 
20 سال گذشته تا سال 1398، شركت های تولیدكننده 
سرب و روی، بخشی از خاک مورد نیاز خود برای تولید 
را به طور س��همیه ای و از منابع داخلی تامین می كردند. 
از آنجاكه میزان خاک س��رب و وری اس��تخراج شده در 
كش��ور بسیار كمتر از نیاز صنعتگران سرب و روی است 
در نتیجه قیمت ها افزایش معناداری را تجربه كرد. البته 
با پیگیری ه��ای انجام گرفته، روند تامین مواد اولیه این 
صنعت به حالت قبل بازگش��ت، اما تولیدكنندگان ضرر 
قابل توجهی را درنتیجه این اقدام غیركارشناسی متحمل 
ش��دند. در ادامه باید تاكید كرد تولیدكنندگان سرب و 
روی كشور با مش��کل كمبود مواد اولیه روبه رو هستند. 
چراكه در طول س��ال های گذشته فعالیت های اكتشافی 
به قدر كفایت در كش��ور انجام نشده و هزینه قابل قبولی 
ب��رای اس��تخراج ذخای��ر معدنی س��رب و روی كش��ور 
اختصاص نیافته اس��ت. درنتیجه انتظ��ار می رود زمینه 
تس��هیل واردات مواد اولیه این صنعت به كش��ور فراهم 
شود. اما نه تنها این انتظار برآورده نمی شود، بلکه هر روز 
مانعی جدید در مس��یر واردات خاک به كشور تراشیده 
می ش��ود. تولیدكنندگان برای واردات خاک به ماده 12 
)ورود موقت( استناد می كنند؛ یعنی محصول تولیدی از 
این ماده اولیه را صادر می كنند؛ با این وجود ش��اهد آن 
هس��تیم كه اختلاف نظرهایی درباره تعیین عیار خاک 
ورودی و میزان شمش تولیدی به وجود می آید. در ادامه 
باید تاكید كرد ارائه بخشنامه هاي غیرقانوني و سلیقه ای 
از س��وی مس��ئولان وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
ظرف 5 س��ال گذش��ته، چالش های متع��ددی را برای 
تولیدكنندگان س��رب و روی كش��ور ایجاد كرده است. 
این دس��ت تصمیمات بازدارنده در س��ال گذشته شدت 
گرفت و این تولیدكنندگان یکی از س��خت ترین سال ها 
را پشت سر گذاشتند. به عنوان مثال، این تولیدكنندگان 
ملزم به فروش تولیدات خود در بورس كالا ش��دند. این 
الزام در حالی ایجاد ش��د كه میزان مصرف سرب و روی 
در كشور ما به مراتب پایین تر از تولید آن است. درنتیجه 
ای��ن اقدام زمینه ورود واس��طه ها را به ای��ن بازار فراهم 
كرد. در همین حال متاسفانه شاهد آن بودیم كه ماهیت 
اصلی ب��ورس مبنی بر قیمت گذاری براس��اس عرضه و 
تقاضا نادیده گرفته ش��د و س��قف قیمت��ی برای فروش 
این تولیدات تعیین ش��د. اعم��ال تعرفه 20 درصدی بر 
واردات پرمنگن��ات از دیگر اقداماتی بود كه فعالیت این 
تولیدكنندگان را دشوار كرد. این تعرفه در حالی اعمال 
شد كه تنها یک واحد در كشور این ماده را تولید می كند 
و ممنوعیت یادشده زمینه افزایش قابل توجه پرمنگنات 
را فراهم كرد. مقررات مربوط به بازگش��ت ارز صادراتی 
از دیگ��ر موضوعاتی بود كه تولیدكنندگان را س��ردرگم 
ك��رد. این چالش ها در حالی هس��تند كه از مس��ئولان 
انتظار می رود در ش��رایط تحریم زمینه تسهیل صادرات 
را فراهم كنند نه اینکه با وضع هر روزه قوانین، همچون 
س��دی در مقابل فعالیت ما ظاهر ش��وند. درنتیجه باید 
تاكید كرد اقدامات اجرایی شده از سوی مسئولان نه تنها 
گرهی از مش��کلات تولیدكنندگان نگشوده است؛ بلکه 
بر چالش های آنها نیز افزوده اس��ت؛ بنابراین در مواردی 
می توان گفت كه اگر تصمیم گیران كاری نکنند، نتیجه 
بهت��ری در انتظار صنعت و تولید كش��ور خواهد بود. در 
ادامه شیوع ویروس كرونا -كویید 19 نیز باری بر دوش 
فعالان این صنعت افزوده اس��ت. بس��ته شدن مرزهای 
ایران و تركیه، تولیدكنندگان را با چالش در تامین مواد 
اولیه و همچنین صادرات محصول نهایی به این كش��ور 
روبه رو كرده است. در همین حال قیمت جهانی سرب و 
روی نیز كاهش قابل توجهی را تجربه كرده كه به منزله 
ضرر فعالان این صنعت خواهد بود. از مجموع موارد یاد 
شده می توان این طور اس��تنباط كرد كه این صنعت در 
سال جاری نیز شرایط خوبی را تجربه نخواهد كرد. امید 
است سیاست گذاران كشور حامی تولید باشند تا از این 

شرایط دشوار به سلامت عبور كنیم. 

 حسن حسينقلي
 رئيس اتحادیه صادرکنندگان
 سرب و روي ایران 

مدی��ر گ��روه ف��اوای ش��ركت مس ب��ا تأكید ب��ر اینکه 
ب��دون همراه��ی و حمای��ت س��عدمحمدی مدیرعام��ل 
ش��ركت مس اجرای ط��رح جامع سیس��تم های یکپارچه 
اطلاعات��ی در ی��ک بازه زمانی كوتاه میس��ر نب��ود، گفت: 
این سیس��تم با اس��تفاده از ت��وان داخل��ی و به كارگیری 
تجرب��ه و تخص��ص پرس��نل فعل��ی ش��ركت و دانش روز 
 كارشناسان و متخصصین تازه جذب شده طراحی و ساخته 

شده است.
به گزارش ش��اتا، احسان طهماسبی اظهار كرد: در طول 
انج��ام این پروژه و با وجود فش��ار زیادی ك��ه بر مجموعه 
و تی��م اجرای��ی حاك��م ب��ود ولی ب��ا آرام��ش، حمایت و 
راهنمایی هایی كه از س��وی مهندس حسنی معاون توسعه 
س��رمایه انس��انی و ارتباطات به مجموعه عملیاتی منتقل 
 می ش��د موفق به انجام این طرح مهم برای نخستین بار در 

كشور شدیم.
وی اف��زود: هدف از اج��رای این طرح ح��ذف تدریجی 
سیس��تم های جزیره ای فعلی و ایجاد و توسعه یک سیستم 

یکپارچه اطلاعاتی است به  نحوی  كه مدیریت اطلاعات در 
سطح شركت مس )ستاد و مجتمع ها( به صورت مجتمع و 

یکپارچه انجام شود. 
طهماس��بی تصری��ح كرد: كاه��ش قیمت تمام ش��ده با 
كنت��رل و مدیریت هزینه ها و همچنین دریافت تصمیمات 
استراتژیک در زمان مناسب از دیگر دستاوردهای این طرح 

است.
وی تأكید كرد: هرچه سیستم های بیشتری در این قالب 

تولید شود، این ارزش افزوده كرد بیشتری خواهد داشت.
مدی��ر گ��روه ف��اوای ش��ركت مس با اش��اره ب��ه اینکه 
ش��ركت مس با اج��رای این طرح به عن��وان الگو و یکی از 
ش��ركت های پی��ش رو در حوزه مدیری��ت اطلاعات مطرح 
ش��ده اس��ت بیان كرد: بررس��ی سایر ش��ركت های بزرگ 
صنعتی و معدنی بیانگر این موضوع است كه این شركت ها 
روش پیاده س��ازی بس��ته های آماده نرم افزاری یا استقرار 
از طری��ق تولید برون س��پاری ش��ده را تجرب��ه كرده اند و 
 گاه��ا ب��ا هزینه های تک��راری و گ��زاف چندی��ن روش را 

پی��اده كرده اند. وی با تأكید بر اینک��ه درحال حاضر نمونه 
100درص��د موفقی در این زمین��ه وجود ندارد اضافه كرد: 
اما به جرئت می توان گفت كه تولید سیس��تم با استفاده از 
توان داخلی، فناوری های روز دنیا و در این س��طح وس��یع 
نخس��تین بار است كه در كش��ور اتفاق می افتد و می تواند 

الگویی برای سایر شركت ها باشد.
طهماس��بی ب��ا بیان اینک��ه درحال حاضر ای��ن طرح در 
ابتدای راه اس��ت گفت: در سال 98 تیم سازی طرح، ایجاد 
و اس��تقرار زیرس��اخت های س��خت افزاری و نرم اف��زاری و 
همچنین تولید سیستم مالی در سطح كل شركت اجرا شد 

و سیستم آموزش نیز مراحل تست خود را طی می كند.
وی افزود: در ادامه با برنامه ریزی انجام ش��ده برای سال 
99، امیدواریم با س��رعت بیش��تری س��ایر سیس��تم ها به 
بهره برداری برس��ند كه به عنوان مثال فاز اول سیستم های 
حوزه زنجیره تأمین، س��رمایه انس��انی و فروش در برنامه 
س��ال 99 پیش بینی شده اس��ت. مدیر گروه فاوای شركت 
م��س تصریح ك��رد: همزمان با پیش��رفت این ط��رح، باید 

زیرساخت های سخت افزاری و ارتباطی نیز توسعه و تقویت 
شوند كه بخش های زیرس��اخت، امنیت و پشتیبانی گروه 
فاوا در س��تاد و تمامی مجتمع ها، ای��ن وظیفه را به خوبی 

انجام می دهند.
 وی بی��ان ك��رد: درواق��ع بدون زیرس��اخت و بس��تری 
مناس��ب و امن، امکان استفاده و بهره بردن از سیستم های 
اطلاعاتی یکپارچه میس��ر نخواهد شد كه ازجمله اقدامات 
مهم و مؤثر در این حوزه نیز می توان از دریافت گواهینامه 
امنیت اطلاعات ISMS، قرارداد و راه اندازی دیتاس��نترها 
در مجتمع ها و ارتقا سرویس ها ازجمله پست الکترونیکی و 

اتوماسیون مکاتبات اداری تحت وب نامبرد.
طهماس��بی با بی��ان اینکه ب��ا اجرای این ط��رح جامع 
یکپارچه س��ازی اطلاعات، 2اس��تراتژی بلندمدت را مدنظر 
قرار داده ایم، اظهاركرد: استراتژی اول درآمدزایی از طریق 
ارائه خدمات و محصول به سایر شركت ها است و استراتژی 
دیگر ارائه راهکارهای فناوریکی به س��ایر واحدهای شركت 

به منظور افزایش تولید، كاهش هزینه است.

اجرای طرح جامع سیستم های یکپارچه اطلاعاتی در شرکت مس 

سنگ اندازی در صادرات آهن اسفنجی
»روزگار معدن«  بررسی کرد 

ش��ركت س��یمان گیلان س��بز، با حضور در پنجمین 
دوره جای��زه مل��ی مدیریت ان��رژی ایران ك��ه به دلیل 
بیم��اری كرونا به ص��ورت اینترنتی پخش ش��د با توجه 
به پیاده س��ازی بهترین سیس��تم های مدیریتی و اجرایی 
انرژی و محیط زیس��ت در بین صنایع كش��ور در مرحله 
فرآیندهای انرژی بر، تندیس برنزی تک ستاره، در بخش 
پروژه كاهش انرژی تندیس نقره ای تک  ستاره را دریافت 
ك��رد، همچنین مدیر انرژی این ش��ركت به عنوان مدیر 
انرژی برتر كش��ور در كنار مدیران انرژی پتروش��یمی و 

فولاد معرفی شد. به گزارش روابط عمومی شركت صنایع 
سیمان گیلان س��بز، این شركت به نمایندگی از صنعت 
س��یمان كش��ور و تمامی صنایع كوچک و بزرگ استان 
گیلان و شهرستان سیاهکل در دومین سال حضور خود 
در همایش جای��زه ملی مدیریت ان��رژی ایران، با همت 
سیستم مدیریتی، چندین سال كار مدون و برنامه ریزی 
شده، همکاری با س��ازمان های بین المللی و داخلی، قرار 
گرفتن در فهرس��ت موفق ترین سازمان های حوزه انرژی 
ایران )1۷كارخانه برتر صنعت كش��ور( و اعلام رس��می 

دبیرخانه جایزه ملی مدیریت انرژی كشور در یک برنامه 
پخ��ش آنلاین اینترنتی؛موفق ش��د با صعود چش��مگیر 
نسبت به دوره قبل حضور خود در این جایزه ملی، ضمن 
دریاف��ت تندیس برنز تک س��تاره فرآینده��ای انرژی بر، 
تندیس نقره تک ستاره پروژه بهبود عملکرد انرژی كشور 
را در بین تمامی صنایع انرژی بر از بالاترین وزارتخانه ها، 
س��ازمان ها، نهادها و ارگان های ارزی��اب داخل ایران به 

خود اختصاص دهد.
در پنجمی��ن دوره ازجای��زه مل��ی مدیری��ت ان��رژی، 

به وس��یله س��ازمان مدیریت صنعتی با ارزیابی های چند 
منظ��وره مح��وری و حض��وری عملک��رد سیس��تم های 
 مدیریت انرژی پیاده سازی شده چند سال متوالی صنایع

 كنترل شد.
همچنین سرپرست تیم مدیریتی انرژی و دبیر كمیته 
انرژی س��یمان گیلان س��بز دیلمان، مهن��دس مجتبی 
داداش��ی گوكه به عنوان مدیر انرژی برتر كشور در كنار 
نمایندگان صنعت پتروش��یمی و فولاد انتخاب و معرفی 

شد.

کسب 2 تندیس توسط صنایع سیمان  گیلان سبز 

 گروه معدن: 
از 30 دی ماه سال گذش��ته با ارسال نامه ای 
از س��وی وزیر صنعت، معدن و تجارت به رئیس 
كل گمرک جمهوری اس��لامی ایران، مقرر شد 
بر صادرات آهن اس��فنجی، عوارض 10 درصدی 
اعمال ش��ود. ای��ن عوارض با ه��دف تامین نیاز 
صنع��ت ذوب ف��ولاد كش��ور، تعیین ش��د. این 
نخستین باری نیست كه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با هدف بازگشت توازن به زنجیره فولاد، 
بخشنامه ای را صادر می كند؛ بخشنامه هایی كه 
منفعت برخی از فع��الان این زنجیره را به دنبال 
دارد و در عی��ن ح��ال، س��ایر تولیدكنندگان را 
متض��رر می كن��د. البته عم��ر این گونه مصوبات 
چندان طولانی نیست و درصورت طولانی بودن 
مدت زمان اجرای آنها، آس��یب های قابل توجهی 
به فعالیت بخش��ی از زنجیره وارد خواهد ش��د. 
ح��ال اعمال ع��وارض 10 درصدی ب��ر صادرات 
آهن اس��فنجی نیز اعت��راض تولیدكنندگان این 
محصول را به دنبال داشته است. با گذشت بیش 
از 3 ماه از اجرای این مصوبه، برای بررس��ی آثار 
آن، با تولیدكنندگان این حلقه از زنجیره تولید 

فولاد گفت وگو كرده ایم. 
عوارض صادراتی، اشتباهی تکراری  �

محیاپ��ور،  محم��د 
مدیرعامل شركت توسعه 
آهن و ف��ولاد گل گهر در 
ب��ا  گفت وگ��و 
وض��ع  »روزگارمع��دن« 
ع��وارض 10 درصدی بر 
صادرات آهن اسفنجی را نادرست خواند و افزود: 
این بخش��نامه چالش های متعددی را در مسیر 
فعالیت تولیدكنندگان ایجاد كرده است. ما بیش 
از یک سال برای كسب بازارهای صادراتی تلاش 
كردی��م و اكنون با صدور این بخش��نامه، دیگر 
ص��ادرات برای مان به صرفه نیس��ت. در چنین 
ش��رایطی بازار صادراتی ك��ه تلاش قابل توجهی 
برای كسب آن شده، از دست می رود. مدیرعامل 
ش��ركت توسعه آهن و فولاد گل گهر خاطرنشان 
كرد: واحدهای تولید آهن اس��فنجی برای تامین 
بخش��ی از نیاز خود به قطع��ات و لوازم یدكی و 
همچنین برای تکمیل پروژه های توس��عه ای به 
ارز حاص��ل از صادرات نیاز دارن��د؛ در نتیجه از 
سیاس��ت گذاران انتظ��ار می رود با وس��عت دید 
بیش��تری، اقدام به صدور بخش��نامه های جدید 

كنند. 
محیاپور اف��زود: صادرات آهن  اس��فنجی با تناژ 
بس��یار مح��دودی انج��ام می ش��ود. این حجم 
مح��دود از ص��ادرات به ایجاد تع��ادل در تولید 
و ف��روش م��ا كم��ک می كن��د. توجه ب��ه این 
نکته ضروری به نظر می رس��د ك��ه نگهداری از 
آهن اسفنجی دشوار است؛ بنابراین این محصول 
پ��س از تولی��د باید بلافاصله فروخته ش��ود. در 
واقع صادرات، كمک كنن��ده واحدهای تولیدی 
در توازن تولید بود. از س��وی دیگر، مصرف گاز 

واحدهای تولید آهن  اسفنجی بالاست كه هزینه 
قابل توجهی را به ای��ن واحدها تحمیل می كند. 
هزین��ه س��رمایه گذاری برای ایج��اد واحدهای 
تولید آهن اس��فنجی نیز در سطح بالایی برآورد 
می ش��ود. در ای��ن ش��رایط، ص��ادرات می تواند 
كمک كننده بس��یار خوبی به این واحدها باشد، 

هرچند متاسفانه جلوی آن گرفته شده است.
 مدیرعامل ش��ركت توسعه آهن و فولاد گل گهر 
پیش��نهاد داد، ب��رای رفع چالش ه��ای پیش رو 
و در عی��ن حال، جلب رضای��ت تولیدكنندگان 
آهن اس��فنجی، به هر واحد تولیدی، سهمیه ای 
از ص��ادرات اختص��اص داده ش��ود. در چنی��ن 
ش��رایطی، از یک سو تعادل در این زنجیره حفظ 
می ش��ود و از س��وی دیگر، به تامی��ن ارز مورد 
نیاز این واحدها نیز كم��ک می كند. وی اعمال 
محدودیت بر صادرات و وضع عوارض را راه حلی 
اش��تباه و تکراری دانس��ت كه تاكنون با نتیجه 
مطلوبی همراه نبوده است. محیاپور تاكید كرد:  
دولت باید به جای چنین دس��تکاری اشتباهی، 
با اقدامات تشویقی، زمینه حضور سرمایه گذاران 

برای تولید هرچه بیش��تر آهن اسفنجی را فراهم 
كند. به ویژه درحال حاضر كه فناوری های تولید 
آهن اس��فنجی در داخ��ل كش��ور بومی س��ازی 
ش��ده اند و با محدودیت در ایج��اد این واحدها 
روب��ه رو نیس��تیم. در همین حال، بس��یاری از 
واحدهای فولادی بزرگ جهان ترجیح می دهند 
به ج��ای تولی��د آهن اس��فنجی، آن را از طریق 
واردات تامین كنند؛ در نتیجه با افزایش ظرفیت 
این حلقه از زنجیره، می توان به كس��ب س��هم 
قابل قبول��ی از بازار صادراتی امیدوار بود. گفتنی 
است این فعالیت به دلیل بازار فروش خوب آن با 

ریسک همراه نیست. 
تعیین سهمیه صادراتی  �

اسدالله فرشاد، مدیرعامل 
شركت آهن و فولاد غدیر 
با  گفت وگو  در  ایرانی��ان 
درباره  و  »روزگارمعدن« 
ص��ادرات آهن اس��فنجی 
گفت: س��ال گذش��ته در 
مجم��وع ح��دود 30 میلیون تن آهن اس��فنجی 

تولید ش��ده، در حالی كه می��زان صادرات این 
محصول فقط 900 هزار تن گزارش ش��ده و به 
نوعی صادرات این محصول در مقایسه با مصرف 
داخلی آن بسیار ناچیز است. با این وجود، شاهد 
آن بودیم كه با ابلاغ بخشنامه ای از سوی وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت ب��ر ص��ادرات این 

محصول، عوارض اعمال شد. 
توجه ب��ه این نکته، ضروری به نظر می رس��د 
ك��ه هم��ه حلقه های زنجی��ره ف��ولاد از معدن 
ت��ا محصول نهای��ی، نیاز به ارز دارن��د. این نیاز 
به ویژه در شرایط كنونی كه كشور با محدودیت 
ص��ادرات نفت��ی روب��ه رو ش��ده، چالش ه��ای 
 متع��ددی را ب��رای تولیدكنن��دگان این صنایع

 به دنبال دارد. 
فرش��اد افزود: اعمال محدودیت صادراتی به 
بهانه تامین نیاز داخل، اش��تباه اس��ت. توسعه 
صادرات ضرورتی ملی است و شاهد آن هستیم 
كه تمامی تولیدكنندگان انواع ش��مش، اسلب، 
ورق ف��ولادی و... به دنبال گس��ترش بازارهای 

فروش جهانی خود هستند. 
با توجه به مشکلاتی كه در كشور وجود دارد، 
از مس��ئولان انتظار داریم با ایجاد مشوق هایی 
به توس��عه ص��ادرات كمک كنند، ن��ه اینکه با 
وضع عوارض، موانع جدیدی در مسیر صادرات 

ایجادكنند. 
مدیرعامل شركت آهن و فولاد غدیر ایرانیان 
در ادامه خاطرنش��ان كرد: اگر دولت می خواهد 
كمب��ود آهن اس��فنجی را در زنجی��ره فولاد با 
اعم��ال محدودیت برطرف كن��د،  باید در كنار 
آن مش��کلات ای��ن صنای��ع را رفع و نی��از آنها 

را تامی��ن كند. ام��ا درحال حاضر تنها ش��اهد 
اعمال فش��ار بر تولیدكنندگان آهن اس��فنجی 
هس��تیم. البته بخش��ی از كمبود آهن اسفنجی 
فولادس��ازی  واحده��ای  اس��تفاده  به دلی��ل 
ب��ا روش ك��وره القای��ی )ب��ا ظرفی��ت ح��دود 
 ۷میلی��ون تن تولید( از آهن اس��فنجی به جای

 قراضه است.
 ای��ن تغییر در خوراک ای��ن واحدها به دلیل 
كمب��ود قراضه فولاد و افزایش قیمت آن، ایجاد 
ش��ده اس��ت و به تولیدكنندگان آهن اسفنجی 
فش��ار وارد می كند. كمبود گندل��ه نیز از دیگر 
مواردی اس��ت كه بر این حلقه از زنجیره تولید 

فولاد فشار وارد می كند. 
وی در ادامه خاطرنشان كرد: با وجود تمامی 
محدودیت های��ی ك��ه در زنجیره ف��ولاد وجود 
دارد، میزان تولید ش��مش ح��دود 12 میلیون 
تن از نیاز كشور، بیشتر است؛ بنابراین باید این 
تناقض ها در زنجیره برطرف و تعادل به زنجیره 

بازگردانده شود. 
او سیاس��ت درس��ت را در ش��رایط كنون��ی، 
تعیین ظرفیتی مشخص برای صادرات هر واحد 
دانست و افزود: این موضوع می تواند واحدهای 
تولی��دی را در تامین ارز نیز كمک كند. باید به 
این نکته توجه كرد كه همیشه فرصت صادراتی 
در اختیار ما نیس��ت؛ بنابراین درحال حاضر باید 
از ای��ن موقعیت به بهترین ش��کل ممکن، بهره 
گرفت، چراكه صادرات، تولید مستمر در زنجیره 
فولاد را تضمین می كند. اگر حلقه های تولید در 
ابت��دای زنجیره فولاد تقویت نش��ود، آینده این 

صنایع خطرناک خواهد بود. 

واحدهای تولید آهن اسفنجی برای تامین بخشی 
از نیاز خود به قطعات و لوازم یدکی و همچنین 

برای تکمیل پروژه های توسعه ای به ارز حاصل از 
صادرات نیاز دارند؛ درنتیجه از سیاست گذاران 

انتظار می رود با وسعت دید بیشتری، اقدام به 
صدور بخشنامه های جدید کنند 
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مجتمع فولاد خراسان در ادامه همگامی های خود 
با مدافعان س��امت، چندمی��ن محموله کمک های 
خ��ود را تحویل علوم پزش��کی نیش��ابور داد. فولاد 
خراس��ان در این مرحل��ه، ۳۱۰۰ لیت��ر دیگر مواد 
ضدعفونی کننده به دانش��کده علوم پزشکی نیشابور 

اهدا کرد.
 به گزارش روابط عمومی مجتمع فولاد خراس��ان، 
کمک های فولاد خراس��ان با ه��دف کمک به کادر 
فداکار درمان شهرس��تان نیش��ابور و ب��ا پیگیری و 
تاکید دکتر غفوری، مدیرعامل شرکت، بر اساس نیاز 
 اعام ش��ده از سوی دانشکده علوم پزشکی نیشابور

 انجام می شود.
تازه تری��ن گام همیاری فولاد خراس��ان با جبهه 
س��امت شهرس��تان، ش��امل ۱۵۰۰ لیت��ر م��واد 
ضدعفونی کنن��ده دس��ت و نی��ز ۱۶۰۰ لیت��ر مواد 
ضدعفوی کننده س��طح بر پایه نانو اس��ت که برای 
مقابله و پیش��گیری از ویروس کرونا از سوی فولاد 

خراسان تهیه شده است.

رئیس دانشکده علوم پزشکی و خدمات بهداشتی 
و درمان��ی شهرس��تان نیش��ابور در تقدی��ر نامه ای 
خطاب به »مدیرعامل فولاد خراسان« از همیارهای 
فولاد خراسان در زمینه پیش��برد اهداف بهداشتی 
و درمانی در زمینه ارائ��ه خدمات در اپیدمی کرونا 

ویروس به بیماران سپاسگزاری و قدردانی کرد.
 گفتنی است از ابتدای شیوع این بیماری تا کنون 
۵۲۰۰ لیت��ر مایع ضدعفونی ب��ر پایه نانو در اختیار 
علوم پزش��کی شهرس��تان نیش��ابور از سوی فولاد 

خراسان، قرارداده شده است.

تی��م تحقیقات��ی یک��ی از ش��رکت های 
دانش بنیان با اس��تفاده از پوشش های نانو 
مت��ری راهکاری ب��رای کاهش س��ایش و 
خوردگی قطعات مورد اس��تفاده در صنایع 

ارائه کردند.
ب��ه گزارش ایس��نا، محس��ن عس��کری 
پیکانی، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان 
پدیده س��ایش را یک��ی از معضات فعلی 
صنایع م��ادر دانس��ت و گفت: س��ایش و 
خوردگ��ی به تدری��ج در پوش��ش های ضد 
س��ایش تغیی��رات زی��ادی می کن��د، ولی 
نس��ل جدیدی از مواد که چند سالی است 
وارد بازارهای بزرگ جهانی ش��ده اس��ت، 
می توانن��د مقاومت به س��ایش و در نتیجه 
عمر قطعات را بس��ته به شرایط و کاربرد تا 

چندین برابر افزایش دهند.
وی تمرک��ز این ش��رکت را روی تولید و 
توسعه فناوری های مواد و همچنین ساخت 
و تولی��د تجهیزات ذکر ک��رد و ادامه داد: 

هم اکنون عمده فعالیت ش��رکت در زمینه 
توسعه و تولید س��یم  جوش های توپودری 
بر پایه فولادهای نانوساختار متمرکز شده 

است.
عسکری، طراحی آلیاژهایی بسیار سخت 
و با مقاومت به س��ایش بس��یار بالاتر را از 
محصولات این ش��رکت نام ب��رد که دارای 
 )Hardfacing( سخت پوش��ی  لایه های 
ب��ا هدف افزایش طول عم��ر قطعات تولید 

شده است. 
ب��ه گفته مجری طرح، اس��تراتژی اتخاذ 
ش��ده در این مسیر، استفاده از جدیدترین 

فن��اوری طراح��ی آلیاژی با ب��ه کارگیری 
فن��اوری نانو در آن اس��ت. وی اضافه کرد: 
ای��ن محصول به ش��کل س��یم جوش های 
توپ��ودری در قطره��ای مختلف از س��وی 
شرکت تولید شده و از طریق روش  معمول 
MIG/ یا همان CO۲ جوشکاری )جوش
تح��ت  قطع��ات صنعت��ی  روی   )MAG
س��ایش اعمال می ش��وند. صنایع سیمان، 
فولادس��ازی، مع��دن، حفاری، راه س��ازی 
و... ب��ه عنوان کارب��ران اصلی این محصول 

شناخته می شوند.
عسکری با اشاره به نبود زیرساخت های 
مناس��ب صادراتی در کش��ور، تاکید  کرد: 
محصولات تولیدی ما در حد استانداردهای 
جهان��ی تولید می ش��ود؛ ام��ا تصمیمی به 

صادرات محصولات مان نداریم. 
زیرا زیرس��اخت تولید در ایران به حدی 
مش��کل دارد که تمام��ی وقت و توان خود 
را صرف حل مشکات ایجادشده می کنیم.

 تازه ترین گام همیاری فولاد خراسان
 با جبهه سلامت شهرستان نیشابور

راهکار کاهش خوردگی در صنایع فولادسازی

تعطیلی در کمین واحدهای تولیدی شمش روی
تولید ۱۴۵ هزار تنی 
 فولاد هرمزگان جنوب

 در فروردین ۹۹

بررس��ی آماره��ای منتش��ره حاک��ی از تولید 
۱۴۵ه��زار و ۵۲۱ ت��ن انواع محصول از س��وی 
ش��رکت فولاد هرم��زگان جن��وب در فروردین 

سال جاری است.
به گزارش معدن ۲۴، شرکت فولاد هرمزگان 
جنوب در ماهی که گذشت ۱۳۲ هزار و ۲۱۱تن 
اس��لب و ۱۳ هزار و ۳۱۰ تن س��ایر محصولات 

تولید کرد.
جم��ع ف��روش محص��ولات این ش��رکت در 
فروردین ماه ۵۳۶۱ میلیارد و ۸۵۰ میلیون ریال 

ذکر شده است
ش��رکت ف��ولاد هرم��زگان جنوب در س��ال 
گذشته موفق به تولید یک میلیون و ۸۱۸ هزار 

و ۱۱۱تن انواع محصول شده بود.

دست یابی به دو رکورد 
تولید در مجتمع فولاد سبا

مدیر عملی��ات مجتمع فولاد س��با گفت: در 
نخس��تین ماه از س��ال جهش تولی��د، کارکنان 
بلندهم��ت واحده��ای احیا مس��تقیم ش��هید 
ش��هبازی و ن��ورد گ��رم ف��ولاد س��با ب��ا تولید 
۱۲۹هزار و ۴۶۰ تن آهن اسفنجی و ۱۲۷ هزار 
و ۱۹۷ ت��ن کاف گ��رم گام موفقیت آمیزی در 
مسیر دس��ت یابی به اهداف سالانه این مجتمع 

برداشتند.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
بهمن خلیل��ی، اظهار کرد: رک��ورد قبلی تولید 
آهن اس��فنجی در این مجتم��ع مربوط به مرداد 
س��ال ۱۳۹۸ و به میزان ۱۲۸ هزار تن و رکورد 
پیش��ین تولی��د کاف گرم در این خ��ط تولید 
مربوط به آذر سال گذشته و به میزان ۱۲۰ هزار 

و ۱۷۲ بوده است.
ای��ن موفقیت ه��ای  وی ادام��ه داد: کس��ب 
ارزش��مند ب��ا در نظ��ر گرفت��ن حفظ س��امت 
همکاران در شرایط سخت شیوع بیماری کووید 
۱۹ برگ زرین دیگری بر افتخارات فولاد مبارکه 

افزوده است.
خلیل��ی اف��زود: یک��ی از دلای��ل ثب��ت این 
رکوردهای درخش��ان همدل��ی و وفاق مدیریت 
و کارکنان مجتمع فولاد س��با در تمامی سطوح 

بوده است. 
از دلایل دیگری که موجب دس��تیابی به این 
موفقیت ها ش��ده اس��ت می توان ب��ه بهره گیری 
ایجادش��ده،  از تمام��ی ظرفیت های  اثربخ��ش 
افزایش سرعت تولید و کاهش هم زمان توقفات 
و خرابی ه��ای اضط��راری با اس��تفاده از تجارب 
ارزش��مند تمامی کارکنان به عن��وان اصلی ترین 

سرمایه سازمان اشاره کرد. 
ضمن اینک��ه هماهنگی خطوط تولید، رعایت 
اصل مش��تری مداری، کاه��ش ضایعات و حذف 
حداکثری تولیدات نامنطبق با س��فارش نیز در 

ثبت این رکورد تولید، غیرقابل انکار است.
وی ب��ا تأکی��د بر اینک��ه انج��ام فعالیت های 
باقی مانده توس��عه فولاد سبا راه را برای رسیدن 
ب��ه تولی��د حداکثری هم��وار خواهد ک��رد، در 
خاتمه از زحم��ات کلیه کارکن��ان زحمت کش 
مجتم��ع فولاد س��با و فولاد مبارک��ه و حمایت 
مدیریت عالی س��ازمان و تمام��ی مدیریت هایی 
که پشتیبانی خطوط تولید را برعهده داشته اند، 
تقدیر و تش��کر ک��رد و اظهار امی��دواری کرد با 
تاش همه این عزیزان ش��اهد تک��رار رکوردها 
 و دس��تیابی ب��ه اه��داف از پیش تعیین ش��ده

 سازمان باشیم.

جداول آماری صادرات فولاد در س��ال گذش��ته نش��ان 
می دهد که پارس��ال ۶ میلیون و ۹۰۸ هزار تن شمش به 
بازارهای هدف خارج از کش��ور انتقال یافت که در مقایسه 

با سال ۹۷ رشد ۲۶ درصدی داشت.
گزارش ایرنا برپایه داده های انجمن تولیدکنندگان فولاد 
حاکی است، مجموع صادرات شمش فولادی در سال ۹۷ 

رقم پنج میلیون و ۴۹۳ هزار تن بود.
همچنین در بخش صادرات ش��مش، سهم بیلت و بلوم 
پارس��ال ۴میلیون و ۸۳۶ هزار تن بود که نس��بت به سال 

ماقبل ۲۴ درصد افزایش یافت.

عاوه براین در زمینه اسلب با رقم دو میلیون و ۷۲هزار 
تن صادرات در مقایس��ه با س��ال ۹۷ رش��د ۳۱ درصدی 

تحقق یافت.
میزان صادرات بلوم و بیلت در سال ۹۷ به رقم ۳میلیون 
و ۹۰۸ ه��زار تن رس��یده بود و در زمینه اس��لب هم یک 

میلیون و ۵۸۵ هزار تن ثبت شد.
بررس��ی جداول مربوطه گویای آن است که در سال ۹۸ 
به میزان ۳میلیون و ۴۵۵ هزار تن تولیدات فولادی صادر 

شد که در مقایسه با سال ۹۷ رشد ۱۶درصدی دارد.
میزان صدور تولیدات فولادی در سال ۹۷ رقم دومیلیون 

و ۹۸۷ هزار تن را نشان می دهد. صدور تولیدات در بخش 
مقاط��ع طویل فولادی )تیرآهن، میلگرد، نبش��ی، ناودانی 
و س��ایر موارد( افزون بر ۲ میلی��ون و ۶۵۰ هزار تن بود با 
رشد ۲۶ درصدی نسبت به ۹۷ که ۲ میلیون و ۱۱۰ هزار 
تن صادر ش��د و مقاطع تخت)ورق گرم، سرد، پوششدار( 
ه��م ب��ه میزان ۸۰۵ هزار تن صادر ش��د و در مقایس��ه با 
 س��ال ۹۷ ک��ه ۸۷۷ هزار ت��ن بود، کاه��ش ۸درصدی را

 ثبت کرد.
آمار مورد بررس��ی جداول یاد ش��ده، حاکی است: سال 
گذش��ته ۵ هزار تن ش��مش فولادی وارد کشور شد و در 

مقایسه با سال ۹۷ که ۲۸ هزار تن بود، ۸۲ درصد کاهش 
یافت. عاوه براین تولیدات فولادی وارداتی در س��ال ۹۸ 
با افت ۴۲ درصدی نس��بت به ۹۷ ب��ه رقم ۵۹۸ هزار تن 
رس��ید، درحالی که س��ال ۹۷ ب��ه میزان ی��ک میلیون و 

۲۶هزار تن واردات ثبت شد.
همچنین مقاطع طویل و تخت فولادی در سال گذشته 
نس��بت به ۹۷ به ترتی��ب ۳۲ و ۴۳ درصد کاهش واردات 

داشتند. 
انتظ��ار می رود در افق ۱۴۰۴ س��هم ص��ادرات فولادی 

کشور به میزان ۱۵ تا ۲۰ میلیون تن برسد. 

افزایش ۲۶ درصدی صادرات شمش فولادی

 گروه معدن: 
مدیرعام��ل کوث��ر روی فجر ایرانی��ان گفت: 
متاسفانه میزان خاک معدنی سهمیه بندی شده 
به وس��یله منابع داخلی برای تولید شمش روی، 
آن چنان ناچیز اس��ت که تنها کفاف ۲ماه تولید 

ما در طول سال را می دهد.
 بنابرای��ن اگ��ر بخواهی��م ب��ر اس��اس ای��ن 
ش��مش  تولی��د  برنامه ه��ای  س��همیه بندی، 
روی مجموع��ه را پی��ش ببری��م، بای��د باوجود 
س��رمایه گذاری های انج��ام ش��ده در این واحد 
صنعتی-معدن��ی، فعالیت تولیدی خود را تا حد 

زیادی کاهش دهیم.
کریم بیات در گفت وگو با فلزات آناین اظهار 
کرد: در سال ۱۳۸۸ راه اندازی مجموعه آغاز شد 
و پس از طی کردن مراحل نهایی آن، در س��ال 
۱۳۹۰ به طور رس��می تولید ش��مش روی را با 

نزدیک به ۹۰ نفر پرسنل آغاز کردیم.
وی افزود: ظرفیت تولید شمش روی بر اساس 
پروان��ه بهره ب��رداری، نزدیک به ۳ه��زار و ۲۰۰ 
تن به صورت س��الانه اس��ت که البته این مقدار 
نش��ان دهنده ظرفیت واقعی مجموعه نیس��ت؛ 
چراک��ه اگ��ر مواد اولی��ه کافی در دس��ترس ما 
باش��د، امکان افزایش میزان تولید ش��مش روی 

به نزدیک ۱۰ هزار تن در سال نیز وجود دارد.
مدیرعام��ل کوث��ر روی فجر ایرانی��ان تصریح 
کرد: برای افزایش میزان ظرفیت تولید کارخانه، 
طی چندین نوبت، درخواس��ت خود را به مراجع 
ذی صاح ارجاع دادیم که متاسفانه تا این لحظه 

هنوز پاسخی به آن داده نشده است.
بیات یادآور ش��د: درحال حاضر به دلیل وجود 
مش��کات بس��یاری که در زمین��ه تامین مواد 
اولیه در کش��ور وجود دارد، میزان تولید سالانه 
م��ا نزدیک به ۳۰ درصد ظرفیت درج ش��ده در 

پروانه بهره برداری کاهش یافته است.
فق�دان سیاس�ت گذاری در تامی�ن  �

مواد اولیه
مدیرعامل کوثر روی فجر ایرانیان عنوان کرد: 
اگر برای مواد اولیه تولید شمش روی در کشور، 
برنامه ای مدون تدوین نش��ود، دی��ر یا زود باید 
ش��اهد تعطیلی گسترده واحدهای تولید شمش 
روی باشیم. چراکه مواد اولیه برای تولید شمش 
روی، ن��ه تنه��ا به ح��د کافی در کش��ور تولید 
نمی شود، بلکه در سیاست گذاری های توزیع آن 

نیز خاء های بسیاری وجود دارد.
بی��ات اضافه کرد: یک��ی از راهکارهای تدوین 
راهب��ردی  سیاس��ت گذاری های  ذی��ل  ش��ده 
مجموعه، برای تامین مواد اولیه، تکیه بر واردات 
از طریق کش��ورهای همس��ایه و به ویژه کش��ور 

ترکیه است. 
در واقع، این سیاس��ت زمانی اعمال ش��د که 
سیس��تم تهیه و توزیع مواد اولیه ش��مش روی 
در کشور، پاسخ گویی به نیاز واحدهایی همچون 
ما نبود. بنابراین برای زنده نگه داشتن تولید و با 
توجه به سیاس��ت حفظ و افزایش اش��تغال زایی 
مجموع��ه، راهی ج��ز واردات م��واد اولیه وجود 

نداشت که البته درحال حاضر هم به عنوان تنها 
راهکار برون رفت از این مشکل به شمار می رود.

وی ادامه داد: خاک مورد اس��تفاده در مجموعه 
برای تولید ش��مش روی، خاک اکس��یدی است 
ک��ه در ایران، بیش��ترین و مرغوب ترین خاک را 
برای تامین واحدهای تولید شمش روی، معدن 

انگوران دارد. 
از این جنبه، ب��ا توجه به کاهش ذخایر خاک 
اکس��یدی این معدن بزرگ و پرعیار، بس��یاری 
از واحدها همچون واح��د تولیدی ما، با حداقل 
ظرفیت به تولید خ��ود ادامه می دهیم. واقع امر 
این اس��ت که ما تمام توان و تاش خود را برای 
حفظ و افزایش میزان اش��تغال مجموعه به کار 
می بریم ولی متاس��فانه در سال جدید نسبت به 
س��ال گذشته، به دلیل مش��کات عدیده ای که 
در زمین��ه تهیه و تامین مواد اولیه و بحران های 
مالی مجموعه وجود داشت و دارد، باوجود میل 
باطنی ناچار ش��دیم نزدیک به ۳۰ نفر از پرسنل 

شاغل را تعدیل کنیم.
تعطیل�ی قریب الوق�وع واحده�ای  �

تولیدی! 
مدیرعام��ل کوث��ر روی فجر ایرانی��ان اظهار 
کرد: متاس��فانه میزان خاکی که توس��ط منابع 
داخل��ی برای تولید ش��مش روی ب��ه ما تحویل 
داده می ش��ود، تنه��ا کفاف ۲ م��اه تولید ما در 
طول کل س��ال را می دهد. بنابراین اگر بخواهیم 
بر اساس این سیس��تم، سیاست گذاری تولیدی 
مجموعه را پیش ببریم، باید ۱۰ ماه از س��ال را 
با وجود س��رمایه گذاری های انجام شده در این 
واحد صنعتی-معدنی، بیکار بمانیم. هرگز چنین 
ش��رایطی برای ما قابل قبول نبوده و نیس��ت و 
تحت هرش��رایطی )چه از ب��ازار داخلی و چه از 

ب��ازار خارجی(، م��واد اولیه تولید ش��مش روی 
مجموع��ه را تامین خواهیم ک��رد و در ادامه نیز 
همین سیاست را در پیش خواهیم گرفت. بیات 
عن��وان کرد: باطله های خاک مورد اس��تفاده در 
تولید ش��مش روی، ۸۰ درصد میزان کل خاک 
تهیه ش��ده در مجموعه اس��ت.  در حقیقت، اگر 
خاک ورودی به کارخانه به میزان ۱۰ تن باشد، 
نزدیک ب��ه ۸تن از آن طی فرآین��د فرآوری، به 
باطله تبدیل می ش��ود.  همچنی��ن عیار ورودی 
خ��اک مورد اس��تفاده، از ۱۰ ت��ا ۲۴ درصد در 
تناوب اس��ت ک��ه در مواردی خ��اک وارداتی از 

کشور ترکیه، به عیار ۲۴ درصد هم می رسد.
چالش دپوی باطله های معدنی �

مدیرعامل کوثر روی فجر ایرانیان اذعان کرد: 
از ابتدای بهمن تا ۱۵ اس��فند س��ال گذش��ته، 
تنها محلی ک��ه دپوی باطله ب��رداری واحدهای 
ش��مش روی زنجان در آنج��ا صورت می گرفت، 
به ش��کل نامعلومی بسته شد که همین مسئله، 
زیان  بس��یاری به واحدهای کوچک و متوس��ط 
وارد کرد؛ به طوری که بیش��تر واحدهای تولید 
ش��مش روی به دلیل عدم توانایی در دپو کردن 
باطله های معدنی به صورت موقت، یا به تعطیلی 
ت��ن دادند و یا به ص��ورت محدود و دس��ت وپا 

شکسته، فعالیت خود را پیش بردند.
بیات افزود: با توجه به اینکه مسئولان دولتی 
ش��هر زنجان از مدت ها پیش، قول مساعد داده 
بودند که محل دپوی باطله های صنعتی-معدنی 
واحدهای تولیدی را از شهرک صنعتی زنجان به 
محلی جدی��د در ۲۵۰ کیلومتری زنجان منتقل 
کنند، اما همچنان این امر محقق نش��ده است. 
مراجع ذی صاح در ای��ن زمینه اعام می کنند 
که محل موردنظر، آمادگی و ظرفیت لازم برای 

دپو کردن باطله ه��ای صنعتی-معدنی را ندارد. 
بنابراین ضرورت دارد تا مس��ئولان برای تسهیل 
این امر در س��الی ک��ه به نام »جه��ش تولید« 
نام گذاری ش��ده اس��ت، کمر همت را ببندند و 
زمینه را برای بهره برداری از این محل در اس��رع 

وقت فراهم کنند.
تاثی�رات وی�روس کرونا ب�ر صنعت  �

روی
مدیرعامل کوث��ر روی فجر ایرانیان بیان کرد: 
یکی از تاثیرات ش��یوع ویروس کرونا در صنعت 
روی، کاهش میزان تولید شمش روی بوده است 
که البته تا این لحظه ما نیز همچون بس��یاری از 
واحدها، با رعای��ت کامل مقررات و پروتکل های 
بهداشتی اباغ شده از سوی وزارت بهداشت، به 

فعالیت تولیدی خود ادامه داده ایم. 
با این ح��ال، موقعیت تولیدی امروز با س��ال 
گذشته، تفاوت اساسی کرده است؛ به طوری که 
چش��م انداز تولیدی این بخش از صنعت کشور، 
در هاله ای از ابهام ق��رار دارد و ما نمی دانیم که 
با توجه به کمبود مواد اولیه در کش��ور و کاهش 
میزان آن به دلیل شیوع ویروس کرونا و از طرفی 
بسته شدن برخی مرزها برای واردات مواد اولیه، 
چه سرنوشتی در انتظار ما تولیدکنندگان است.

ص�ادرات در قب�ال واردات خ�اک  �
معدنی

بیات مطرح کرد: در چند سال گذشته، حدود 
۱۰ درص��د از تولید ش��مش روی را به صادرات 
اختصاص دادیم. بیش��تر صادرات ما به کش��ور 
ترکیه بوده اس��ت که البت��ه در قبال آن، خاک 
معدن��ی دریافت کرده ایم و ب��ه نحوی پیروی از 
سیاس��ت تهاتر، یکی از موارد مهمی بوده که ما 

را در صادرات شمش روی، راغب کرده است.

وی ادام��ه داد: می��زان ص��ادرات مجموعه به 
صورت س��الانه، رقمی در ح��دود ۴۰۰ تا ۵۰۰ 
تن طی س��ال های اخیر بوده اس��ت که این رقم 
در آخرین محموله صادراتی در س��ال ۱۳۹۸، به 

۴۰۰ تن شمش روی صادراتی رسید.
 با این حال اگر مواد اولیه کافی برای افزایش 
ظرفی��ت تولید ش��مش روی فراهم ش��ود، این 
میزان صادرات نیز به تبع آن افزایش چشمگیری 

پیدا خواهد کرد.
چشم انداز نامعلوم صنعت روی �

مدیرعام��ل کوث��ر روی فجر ایرانی��ان عنوان 
ک��رد: فروش ش��مش روی در س��ال گذش��ته، 
نوس��ان اندکی داش��ت؛ به طوری ک��ه هر کیلو 
ش��مش روی به میزان ۲۶ ه��زار و ۲۰۰ تومان 
معامله  شد که ترسیم این رقم برای سال جاری، 
تاحدودی نامعلوم اس��ت؛ چراکه با توجه به نبود 
چش��م انداز از زمان قطعی نابودی ویروس کرونا، 
نمی ت��وان آین��ده قیمت��ی این فلز را مش��خص 
ک��رد البته تجربه دهه های پیش��ین این صنعت 
نش��ان می دهد که میزان افزای��ش نرخ قیمتی 
ای��ن فل��ز راهب��ردی، نمی تواند فرات��ر از انتظار 
باش��د و ما نیز پیش بینی می کنی��م که نرخ هر 
کیلو ش��مش روی در سال جاری نسبت به مدت 
 مش��ابه در س��ال گذش��ته، ۵۰۰ تا ۷۰۰ تومان 

افزایش یابد. 
بیات خاطرنشان کرد: یکی از راهکارهایی که 
دولت می تواند ب��رای حمایت از صنعت روی در 
کش��ور انجام دهد، این است که به واقع دخالتی 
در ام��ور واحده��ای تولیدی نداش��ته باش��د تا 
واحدهای تولیدی ب��دون اضطراب و تنش و در 
مس��یر تحقق »جهش تولی��د«، گام هایی مهم و 

اساسی بردارند.
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 اقدامات زیربنایی
 در مجموعه های تربیت بدنی 

فولاد خوزستان

رئیس امور منازل و مس��تغلات شرکت فولاد 
خوزس��تان گفت: واحد امور منازل و مستغلات 
با همکاری واحد تربیت بدنی و تفریحات س��الم 
برای رفاه هر چه بیش��تر خان��واده بزرگ فولاد، 
اقدام��ات اصلاحی و زیربنای��ی در مجموعه های 

ورزشی این شرکت انجام داده است.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی فولاد خوزس��تان، 
محمود نقیه اظهار کرد: با دس��تور مدیر خدمات 
و ام��ور رفاهی از ابت��دای تعطیلی مجموعه های 
ورزش��ی به دلیل ش��یوع وی��روس کرونا تاکنون 
اقدامات اصلاحی برای تعمیرات و نوسازی اماکن 
تربیت بدنی از جمله اس��تخرهای ش��ماره یک و 
دو، س��الن ورزش��ی چند منظوره انجام شده که 
تا ۹۰ درصد کار پیش��رفت داش��ته و رو به پایان 

است.
وی در بیان اقدامات انجام ش��ده برای س��الن 
ورزشی چند منظوره به موریانه زدایی، سوراخکاری 
و تزری��ق س��م، لکه گیری و رنگ آمی��زی داخل 
س��الن، ترمیم و زیرس��ازی نمای خارجی برای 
رنگ آمیزی، جمع آوری کریدر و پارتیش��ن های 
موجود و اصلاح و س��اخت اتاق های جدید برای 
سالن  دار و امانات، تخریب سرویس  های بهداشتی 
داخل و اضاف��ه نمودن س��اختمان آبدارخانه به 
آن و تبدی��ل به یک انبار بزرگ و مناس��ب برای 
وسایل ورزشی، ایجاد دسترسی به سرویس  های 
بهداش��تی از داخل س��وله و مسدود کردن درب 
بیرونی، تهیه و اجرای س��نگ  ف��رش در تمامی 
محوطه و ورودی به س��الن، اصلاح دیوار، سقف 
و کف ورودی، تعویض چراغ  های سوخته و سایر 

کارهای متفرقه انجام شده، اشاره کرد.
نقی��ه در توضیح کاره��ای انجام ش��ده برای 
اس��تخر ش��ماره یک بیان کرد: کاره��ای انجام 
شده ش��امل تهیه، تعویض و اصلاح هندریل ها و 
پایه های استیل استخر و پیگیری برای اصلاح و 
رفع نش��تی کف و بدنه کنج های استخر، تعویض 
لوله فیلتر ش��نی به دلیل پوسیدگی و تبدیل آن 
به پلی اتیلن، تعمیر اساسی مپ های چرخش آب 
فیلتر ش��نی، الکتروپمپ ها و وس��ایل دیگر، رفع 
ایراد تابلو برق دیگ و مشعل های آب گرم استخر، 
تعوی��ض لوله های کنترل س��ونای بخار، تعمیر و 
آماده س��ازی پمپ  های حلزونی استخر کودکان، 
جکوزی و اس��تخر آب س��رد، تعویض پمپ کف  
کش موتورخانه ب��ه دلیل از کار افتادگی، تعمیر 
اساسی و رفع عیب س��ونا بخار، تعویض فن  های 
صنعت��ی موتورخانه، مبدل آب گرم اس��تخر به 
دلیل فرس��ودگی و فیلترهای جک��وزی، اصلاح 
روش��نایی و تعویض چراغ  های سوخته هستند. 
رئی��س امور منازل و مس��تغلات درباره اقدامات 
انجام شده برای اس��تخر شماره یک گفت: برای 
نگه��داری از مخازن و پمپ  ه��ای آب اضطراری، 
اتاق جدیدی س��اخته شد و به دلیل قطع شدن 
مرتب آب سرویس های بهداشتی، دوش ها و آب 
شستش��و، لوله های ۲/۱ قدیمی تعویض ش��دند. 
همچنین ب��ا توجه به ظرفی��ت پایین پمپ های 
پیش��ین، ۲عدد پمپ تهیه و جایگزین آنها شد. 
اصلاح اس��تاندارد مخ��ازن لوله  ه��ا و پمپ های 
آب اضطراری اس��تخر ش��ماره یک ب��ا لوله های 
 گالوانی��زه ۲/۵ اینچ نیز از دیگ��ر اقدامات انجام

 شده است.
نقیه در بیان کارهای انجام ش��ده برای استخر 
ش��ماره ۲ به اقداماتی همچون: تعمیر اساس��ی 
4پم��پ حلزونی چرخش��ی آب گ��رم در کارگاه 
پمپ ها، به روزرس��انی اصلاح و نوس��ازی تمامی 
تابل��و برق دیگ های آب گرم، اصلاح کردن تمام 
موارد نشت آب در موتورخانه، بازدید و رفع عیب 
پمپ های فیلتر شنی، جکوزی، استخر آب  سرد 
و کودکان، اصلاح و روانکاری پمپ های لوله آب  
گرم، دوش ها و س��رویس ها، س��رویس تابلو برق 
بزرگ و اصلی اس��تخر، تعویض فیلترها و کاهش 
فاصله زیاد س��ونای بخ��ار و اتاق س��ونا، اصلاح 
المنت ه��ای معیوب و س��وخته، تهیه و تعویض 
پوس��ته شکسته شده پمپ کلرزن سوخته اشاره 

کرد.

مع��اون امور مع��ادن و صنای��ع معدنی س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تج��ارت آذربایجان غربی از افزای��ش 4۷ درصدی 
س��رمایه گذاری در بخش معادن اس��تان در س��ال گذش��ته 

خبرداد.
پریس��ا عابد پ��ور در گفت وگ��و ب��ا ایس��نا اظه��ار ک��رد: 
در س��ال رون��ق تولی��د ب��ا حج��م س��رمایه گذاری بیش از 

۳۵۵میلی��ارد ریال در معادن اس��تان نس��بت به مدت زمان 
 مش��ابه س��ال ۹۷ بیش از 4۷ درصد رش��د را در این حوزه

 شاهد بودیم.
وی افزود: ب��ا صدور4۳ پروانه بهره برداری در س��ال رونق 
تولید با ظرفیت استخراج سالانه بیش از ۶۷۸ هزارتن زمینه 

اشتغال جدید برای ۳۳۰ نفر در معادن استان فراهم شد.

عابدپ��ور اضافه کرد: در س��ال گذش��ته ۷۰ فق��ره پروانه 
اکتش��افی برای محدوده های معدنی اس��تان صادر ش��د که 
در ای��ن حوزه نیز رش��د بیش از ۱۲ درصدی را داش��تیم و 
همچنین ۳4 فقره گواهی کشف با حجم سرمایه گذاری صادر 
ش��د در حوزه معادن دارای گواهی کشف نیز رشد نزدیک به 

۵۸ در را داشتیم.

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن 
وتجارت اس��تان بیان کرد: هم اکنون در استان ۱۸۳محدوده 
اکتشافی دارای پروانه اکتش��افی معتبروجود دارد همچنین 
دارای  دارای گواه��ی کش��ف و 4۷۰ مع��دن  ۳۳ مع��دن 
 پروان��ه بهره ب��رداری معتبر با اش��تغالزایی ب��رای ۵۰۷۹ نفر 

فعال است.

مدیرعامل شرکت فولاد امیرکبیر کاشان گفت: در سال ۹۸ 
با وجود هم��ه تحریم ها و محدودیت ها، پولادمردان امیرکبیر 
کاش��ان با ثبت رکودهای روزانه، ماهانه و س��الانه در خطوط 
اسیدشویی، نورد سرد، اسکین پاس و خط گالوانیزه توانستند 
برگ های زری��ن دیگری بر افتخ��ارات و توانمندی های خود 

بیافزایند.
ب��ه گزارش رواب��ط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، ش��هرام 
عالی ون��د با بی��ان این که نتیجه تلاش کارکنان این ش��رکت 
دس��ت یابی به رکوردهای متعدد تولید و فروش و سود، سالی 
پربرک��ت برای س��هام داران و ذی نفعان ش��رکت ب��ود، اظهار 
کرد: این ش��رکت علاوه بر کس��ب افتخار در زمینه تولید، در 
راس��تای رشد و تعالی سازمانی و بهبود مستمر، در ارزیابی و 
ممیزی های مختلف نیز حضور داش��ت و در این مسیر هم به 

کسب افتخارات فراوانی نائل شد.
وی در تش��ریح دستاوردهای شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
گفت: بخش��ی از مهم تری��ن این افتخ��ارات عبارت اند از: ۱- 

کس��ب تندیس بلورین جایزه ملی تعالی سازمانی از سازمان 
مدیریت صنعتی؛ ۲-کس��ب تندیس زرین صنعت سبز کشور 
در بیست ویکمین همایش ملی واحدهای صنعتی و خدماتی 
س��بز کشور؛ ۳- کس��ب تندیس واحد تولیدی نمونه صنعت 
اس��تان اصفهان؛ 4- کس��ب تندی��س واحد تولی��دی نمونه 
استاندارد در استان اصفهان؛ ۵- کسب تقدیرنامه واحد نمونه 
کیفی در س��طح استان اصفهان؛ ۶- کس��ب تقدیرنامه واحد 
نمونه صنعتی در س��طح اس��تان اصفهان؛ ۷- کسب تندیس 

س��رآمدی روابط عمومی. مدیرعامل فولاد امیرکبیر کاشان با 
قدردانی از حمایت های ش��رکت فولاد مبارکه و سپاس گزاری 
از همراهی و تلاش شبانه روزی همه کارکنان که با همدلی و 
روحیه جهادی، با وجود فراز و نشیب ها، موجب رشد و تعالی 
ش��رکت در سال گذش��ته ش��ده اند، اظهار امیدواری کرد در 
امسال که به فرمایش رهبر معظم انقلاب اسلامی سال جهش 
تولید نام گذاری ش��ده است بتوان با انجام برنامه و اهداف زیر 

به شعار معظم له جامه عمل پوشاند.
وی مهم ترین اهداف س��ال جاری ش��رکت فولاد امیرکبیر 
کاش��ان را حف��ظ پای��داری و ت��داوم تولید؛ افزای��ش تولید 
محصولات و کاهش توقفات خطوط تولید؛ توس��عه فناوری، 
بهبود فرآیندها و افزایش کیفیت محصولات؛ افزایش بهره وری 
و راندمان ماش��ین آلات؛ اس��تفاده بیش��تر از خطوط ریلی و 
کاه��ش هزینه ه��ای حمل ونقل؛ افزایش رضای��ت و وفاداری 
مش��تریان؛ حفظ و ارتقای مزیت های رقابتی ش��رکت )برند 
بودن، کیفیت مطلوب و...(؛ توسعه بازارهای داخلی، بازارهای 

صادرات��ی و درنهایت افزایش فروش؛ توس��عه و تعمیق تعالی 
سازمانی و نظام های مدیریتی؛ توسعه سیستم های اطلاعاتی 
یکپارچه و زیرساخت ها؛ توسعه شایستگی کارکنان و ارتقای 
س��طح ایمنی و بهداشت؛ کاهش آلاینده های محیط زیست و 
بهبود مصرف منابع و انرژی؛ اهتمام ویژه به انجام مس��ئولیت 
اجتماع��ی و توجه جدی به رعایت الزامات زیس��ت محیطی و 

حفظ و نگهداری محیط زیست برشمرد.
ش��هرام عالی وند در بخش پایانی سخنان خود خاطرنشان 
کرد: با توجه به ش��یوع ویروس کرونا، اولویت اصلی مدیریت 
این ش��رکت حفظ س��لامت و تندرس��تی منابع انس��انی که 
س��رمایه های اصلی ش��رکت اند و خانواده آنان است. این مهم 
به صورت ویژه و جدی در دس��تور کار اس��ت، ضمن اینکه این 
شرکت تحقق جهش تولید را سرلوحه کار واحدهای تولیدی 
قرار داده است تا ان شاالله بتواند در زمینه منویات مقام معظم 
رهبری و محقق ش��دن شعار س��ال عملکرد موفقیت آمیزی 

داشته باشد.

نماینده مردم سمنان، سرخه و مهدیشهر در مجلس با تأکید 
بر اینکه آب پایه و اساس توسعه صنعتی و فرآوری معادن است، 
گفت: تأمین آب بخ��ش صنعت و معدن در اولویت قرار دارد. 
به گزارش مهر، احمد همتی در جلس��ه شورای برنامه ریزی و 
توسعه و ستاد فرماندهی اقتصادی مقاومتی استان سمنان به 
میزبانی اس��تانداری ضمن بیان اینکه آب پایه و اساس توسعه 
صنعتی و فرآوری معادن اس��ت، اظهار کرد: طرح های تأمین 

آب بخش صنعت و معدن اس��تان در اولوی��ت اجرا قرار دارد. 
وی با بیان اینکه معادن استان سمنان ازنظر تنوع محصولات 
معدنی، وسعت و حجم در کش��ور دارای رتبه های برتر است، 
اف��زود: از طرفی وج��ود نیروها و کارشناس��ان زُبده و مدیران 
خوبی که در این حوزه در حال فعالیت هس��تند به عنوان یک 
ظرفیت مطلوب به شمار می رود. نماینده مردم سمنان، سرخه 
و مهدیشهر در مجلس شورای اسلامی با تأکید بر لزوم فرآوری 

مواد معدنی در اس��تان بیان کرد: با بهره گیری از فناوری های 
روز و در س��طح اس��تانداردهای جهانی، جایگزین مناس��بی 
برای نفت می توان ایجاد کرد. همتی با اش��اره به اینکه درصد 
عظیمی از مواد کانی مهم کشور در استان سمنان وجود دارد، 
تصریح کرد: این امر در کنار تردد یک چهارم جمعیت کش��ور 
در س��ال از این استان و اس��تقرار نیمی از جمعیت کشور در 
فاصله نزدیک و هم جوار اس��تان، ظرفیت بسیار مطلوبی است. 

وی ب��ا بیان اینک��ه تمامی مواد معدنی اس��تان باید به صورت 
همه جانب��ه موردتوج��ه قرارگرفته و فرآوری ای��ن مواد برای 
افزای��ش ارزآوری و ارتق��ای ارزش افزوده، در دس��تور کار قرار 
داشته باشد، گفت: با توجه به این ظرفیت مطلوب نیاز است تا 
نمایشگاه دائمی معادن با ویژگی معرفی معادن و فرآوری های 
اس��تان و همچنین حضور فرآوری های ملی و بین المللی برای 

هدف گذاری رسیدن به این سطح، در استان ایجاد شود.

رشد 47 درصدی سرمایه گذاری در معادن آذربایجان غربی 

 آمادگی فولاد امیرکبیر کاشان برای جهش تولید 

نماینده مجلس: 
تأمین آب بخش صنعت و معدن استان سمنان در اولویت است

واگذاری شرکت زغال سنگ کرمان به »دالاهو« شفاف سازی شود
درخواست نماینده مجلس از وزیرکار؛

رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان فارس 
گفت: ط��ی برنامه ریزی ه��ای انجام ش��ده 4۰ برنامه برای 
تحقق ش��عار س��ال در اس��تان فارس اجرایی می ش��ود که 
باعث افزایش تمامی شاخص های اقتصادی استان می شود.

حمیدرضا ایزدی در گفت وگ��و با مهر بیان کرد: با توجه به 
نام گذاری س��ال از س��وی مقام معظم رهبری مبنی بر سال 
جه��ش تولید برنامه و اهدافی که از س��وی این وزارت خانه 
قرار است محقق شود معین شده و 4۰ برنامه نیز در استان 

فارس به وس��یله سازمان صنعت، معدن و تجارت فارس در 
زمینه تحقق اهداف س��ال جهش تولید اجرایی خواهد شد. 
او ادامه داد: برنامه هایی که برای استان فارس در نظر گرفته 
ش��ده اس��ت منجر به جهش تولید در تمامی ش��اخص های 
اقتصادی خواهد ش��د این در حالی اس��ت که بر اساس این 
برنامه ها اگر تمامی دس��تگاه های اجرای��ی در این زمینه با 
س��ازمان صمت همکاری کنند منجربه تحقق منویات مقام 
معظم رهبری در اس��تان فارس خواهد شد. وی درباره طرح 

صنعت��ی آلومینیوم جنوب نیز تاکید کرد: یکی از طرح هایی 
که منجر به تحقق بخشی از اهداف اقتصادی کشور می شود 
طرح آلومینیوم جنوب اس��ت که این طرح صنعتی افزون بر 
یک هزار و ۳۰میلیون دلار سرمایه گذاری برای ساخت و به 
بهره برداری رس��اندن مورد استفاده قرار گرفته است. ایزدی 
اضافه کرد: با به بهره برداری رس��یدن این طرح صنعتی در 
اس��تان شاهد هستیم که ظرفیت تولید آلومینیوم در کشور 
۷۰ درصد افزایش خواهد یافت و این در حالی است که این 

طرح صنعتی که در منطقه انرژی بر لامرد واقع ش��ده است 
بیش از یک هزار و ۵۰۰ اشتغال را برای استان فراهم کرده 
اس��ت. وی درباره منابع پیش نیاز تولید نیز تصریح کرد: با 
توجه به اینکه پیش نیاز تولید آلومینیوم ماده معدنی الومینا 
است از این رو با توجه به اینکه در کشور نیز نمی توان تمامی 
نیاز این واحد صنعتی را برطرف کرد در تلاش هس��تیم تا با 
همکاری سایر اس��تان ها با ساخت معادن مختلف نسبت به 

تأمین الومینا مورد نیاز این واحد صنعتی را برطرف کنیم.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس: 

ظرفیت تولید آلومینیوم در کشور ۷۰ درصد افزایش می یابد 

 گروه معدن: 
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای 
اس��لامی در نام��ه ای به وزیر تع��اون، کار و رفاه 
اجتماعی خواس��تار رس��یدگی فوری به موضوع 
واگذاری شرکت زغال سنگ کرمان به شرکتی به 
نام »دالاهو« که باعث نارضایتی کارگران شرکت 

معادن زغال سنگ کرمان شده است؛ شد.
به گ��زارش ایرنا، »محمدرض��ا پورابراهیمی« 
در تش��ریح جزیی��ات این نامه گف��ت: به تازگی 
خبرهای��ی مبنی ب��ر موضوع واگذاری ش��رکت 
زغال س��نگ کرمان به ش��رکتی به نام »دالاهو« 
باعث مطرح ش��دن برخی شبهات و متعاقب آن 
نارضایتی گس��ترده کارگران زحمتکش شرکت 
معادن زغال س��نگ کرمان ش��ده است. اگر چه 
ای��ن موض��وع در بیان��ه ای از س��وی مدیرعامل 
شرکت زغال سنگ کرمان تا حدی تشریح شده 
اس��ت ولی همچنان شبهات و نگرانی های خاص 
کارگران این مجموعه به قوت خود باقی است. 

وی بیان کرد: بنده از اوایل هفته جاری ضمن 
تماس تلفنی با مدیرعامل صندوق فولاد کش��ور 
از ایشان برای شفاف س��ازی موضوع درخواست 
خ��ود را مطرح ک��ردم ک��ه متاس��فانه تاکنون 
هیچگون��ه اقدام��ی مبنی بر اظهار نظر رس��می 
مدیران ارش��د صندوق بازنشس��تگی کش��وری 
مبنی بر رفع دغدغه کارگران معادن این شرکت 

انجام نگرفته است. 
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای 
اس��لامی گفت: ب��ه منظور جلوگی��ری از توقف 
تولید ب��ه دلیل تجمع��ات کارگری به واس��طه 
فض��ای ایج��اد ش��ده در معادن این ش��رکت از 
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی درخواس��ت 
داریم س��ریعا نماینده تام الاختیار آن وزارتخانه 
ب��ه همراه تی��م مدیریتی صندوق فولاد کش��ور 
به کرم��ان اعزام تا ب��ا توجه به وجود ش��بهات 
مطرح ش��ده در فضای مجازی و فضای میدانی 
پاس��خ های لازم به مسئولان استان و شهرستان 

و نیز به نمایندگان کارگران ش��رکت زغال سنگ 
درشهرس��تان های راور، زرند و کوهبنان ارائه و 
در این باره شفاف سازی کامل بابت واگذاری و یا 
عدم واگذاری به ش��رکت دالاهو و نیز ماهیت و 

نوع مالکیت این شرکت ارائه شود. 
پورابراهیمی بیان کرد: شواهد و قرائنی مبنی 
بر امکان وجود اخلال در عملکرد و فعالیت های 
تولیدی این ش��رکت مهم که خوراک ش��رکت 
ذوب اصفه��ان را تامی��ن می کند ب��ه بهانه های 
مطروحه در فض��ای مجازی و حقیقی نیز وجود 
دارد ک��ه در این باره درخواس��ت داریم س��ریعا 
موازی با درخواست اول هماهنگی لازم با وزارت 

اطلاعات و نیز مدیرکل اطلاعات اس��تان کرمان 
انجام تا در ص��ورت اثبات موضوع با خاطیان به 
ش��دت برخورد ش��ود تا در آینده ش��اهد توقف 
فعالیت در این شرکت مهم نبوده که قطعا توقف 
تولید باعث ضرر و زیان کارگران و بازنشستگان 
صندوق ف��ولاد که صاحبان اصلی این ش��رکت 

هستند، می شود. 
ب��ه گ��زارش از روابط عمومی دفت��ر ارتباطات 
مردمی نماینده م��ردم کرمان و راور در مجلس 
شورای اس��لامی، این عضو کمیسیون اقتصادی 
مجل��س گفت: ب��ا توجه ب��ه لزوم پاس��خگویی 
ب��ه درخواس��ت های صنف��ی کارگ��ران معادن 

زغال س��نگ همانن��د اجرای ط��رح طبقه  بندی 
مش��اغل، اجرای دائم��ی قرارداده��ای کارگران 
به منظور ایجاد امنیت ش��غلی بیش��تر، افزایش 
ضریب ش��غل سخت و زیان آور از ۱.۵ به ۲، حل 
مشکل مس��کن کارگران و نیز سایر مواردی که 
در جلس��ات مس��تمر با وزیر و س��ایر معاونان و 
مدیرانی ملی و استانی مطرح شده است ضرورت 
ارائه پاسخ و اقدامات فوری و سریع آن وزارتخانه 
برای حل مش��کلات این قش��ر زحمتکش کاملا 
ض��روری ب��ه نظر می رس��د و قطع��ا در این باره 
پاسخگوی اول مشکلات این کارگران مدیرعامل 
شرکت زغال سنگ کرمان بوده که به عنوان مدیر 

اجرایی وزارتخان��ه کار مکلف به پیگیری تمامی 
موضوعات و حل مش��کلات مطروحه با حمایت 
مدیران صندوق فولاد کش��ور و نیز پش��تیبانی 
معاون��ان وزارت تع��اون کار و رف��اه اجتماعی با 
مدیریت ش��خص وزیر اس��ت و هیچ گونه عذری 
از مدیرعام��ل ش��رکت زغال س��نگ کرمان در 
 ص��ورت عدم حل مش��کلات یادش��ده پذیرفته

نخواهد بود. 
وی گفت: مس��لما در ص��ورت تاخیر در انجام  

درخواس��ت مذکور موضوع��ات مد نظر از طریق 
س��وال در کمیس��یون اقتص��ادی مجل��س در 

دستورکار قرار خواهد گرفت.
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انجم��ن آلومینی��وم اروپا از یک طرح اس��تراتژیک برای 
افزایش نرخ بازیافت در اروپا و دستیابی به اقتصادی بدون 

پسماند آلومینیومی تا سال ۲۰۳۰ پرده برداری کرد.
 Aluminium به گ��زارش فلزات آنلاین و به نق��ل از
Insider، انجم��ن آلومینی��وم اروپا ک��ه نماینده صنعت 
آلومینی��وم در اتحادی��ه اروپا اس��ت، اخیرا از ی��ک برنامه 
استراتژیک جهت بهبود نرخ بازیافت و رسیدن به اقتصادی 
بدون پسماند آلومینیومی تا سال ۲۰۳۰ پرده برداری کرد.

این برنامه در راس��تای »توافق سبز« اتحادیه اروپا است 
و هدف آن، اس��تفاده از آلومینیوم به عنوان یکی از اجزای 

اصلی رهاس��ازی رش��د اقتصادی از انتشارات کربنی است. 
انتظار می رود که تقاضای این فلز بین س��ال های ۲۰۱۹ تا 

۲۰۵۰ حدود ۴۰ درصد رشد داشته باشد.
ای��ن انجمن قص��د دارد از جمع آوری تم��ام محصولات 
آلومینیومی مصرف ش��ده در اروپا و بازیافت آنها اطمینان 
حاصل کند تا بتواند حدود ۵۰ درصد تقاضای اتحادیه اروپا 

را از آلومینیوم بازیافتی تامین کند. 
درحال حاض��ر، چیزی ح��دود ۳۶ درص��د تقاضای این 
منطق��ه از محل بازیافت تامین می ش��ود. اگ��ر این هدف 
محقق ش��ود، تولید انتش��ارات کربنی تا سال ۲۰۵۰ بیش 

از ۳۹ میلیون تن در س��ال کاهش خواهد داشت. علاوه بر 
این، واردات آلومینیوم اروپ��ا کاهش خواهد یافت و منجر 
به حفظ س��الانه ۹ میلیارد یورو ب��رای اقتصاد این منطقه 
خواهد بود. گفتنی است که انرژی مورد نیاز برای بازیافت 
آلومینی��وم تنه��ا ۵ درصد از میزان مورد نی��از برای تولید 

آلومینیوم اولیه است.
انجم��ن آلومینی��وم اروپا قص��د دارد تا س��ال ۲۰۳۰ به 
بازیافت کامل آلومینیوم برسد. این طرح، نقشه راهی برای 
سیاس��ت گذاران اروپا و صنعت آلومینیوم این منطقه است 
تا با همکاری یکدیگر بتوانند به این هدف مهم دست یابند.

معدنکار طلای روس��ی نوردگلد به عنوان بخش��ی 
از تلاش ه��ا برای کاهش انتش��ار گازهای گلخانه ای 
و تولی��د پایدار نی��رو، قراردادی برای س��اختن یک 
کارخان��ه نیروی جدید در معدن لف��ا در گینه امضا 

کرده است. 
به گ��زارش بیرونیت به نق��ل از ماینینگ فناوری، 
پیش بینی می ش��ود این اق��دام باعث کاهش مصرف 
س��وخت ب��رای تولید برق ت��ا ح��دود ۱۵ درصد و 
همچنین روغن موتور تا حدود ۳۰ درصد ش��ود. این 
می تواند منجر به کاهش انتشار گاز گلخانه ای حدود 
۱۷ هزار تن در س��ال ش��ود. معدنکار طلای روسی 
نوردگلد )Nordgold( به عنوان بخشی از تلاش ها 
برای کاهش انتش��ار گازهای گلخان��ه ای، قراردادی 
برای س��اختن یک کارخانه نی��روی جدید در معدن 
لفا )Lefa( در گینه امضا کرده اس��ت. این ش��رکت 
قرارداد مهندس��ی، تامین تجهیزات، اجرا )EPC( با 
 )SUMEC( گروه خدمات س��اخت چین س��ومک
برای ساخت کارخانه ۳۳ مگاواتی در معدن طلا امضا 
کرده اس��ت. نوردگولد خاطرنشان کرد که تاسیسات 
جدی��د س��وخت های س��نگین)HFO( جایگزی��ن 
کارخانه نیروی موجود خواهد شد.پیش بینی می شود 
ای��ن اقدام باعث کاهش مصرف س��وخت برای تولید 
برق تا حدود ۱۵ درص��د و همچنین روغن موتور تا 
حدود ۳۰ درصد شود. این می تواند منجر به کاهش 
انتش��ار گاز گلخان��ه ای حدود ۱۷ هزار تن در س��ال 

ش��ود.هزینه طراحی و ساخت این پروژه ۲۳ میلیون 
دلار تخمین زده ش��ده است. پیش بینی می شود که 
 س��اخت این کارخانه نی��رو تا پایان س��ال آینده به
 اتمام برسد. نیکولای زلنسکی، مدیرعامل نوردگولد 
گفته اس��ت: »حتی در این ایام دش��وار، ما همچنان 
متعهد به س��رمایه گذاری در گینه هس��تیم. نیروگاه 
جدید یک س��رمایه گذاری مهم اس��ت زیرا به ما این 
ام��کان را می دهد که انتش��ار گازه��ای گلخانه ای را 
کاه��ش دهیم و تولی��د پایدار نیرو ب��رای معدن لفا 
را تامی��ن کنی��م.« نوردگولد، این مع��دن طلا را در 
س��ال ۲۰۱۰ به دس��ت آورد. لفا یک��ی از بزرگترین 
مع��ادن ط��لا در گینه اس��ت. ای��ن مع��دن حدود 
۱۲۰۰ نفر را به طور مس��تقیم مشغول به کار کرده 
 اس��ت و بی��ش از ۸۰۰ ش��غل غیرمس��تقیم ایجاد 
کرده اس��ت. س��ال گذش��ته نوردگولد با توتال ارن 
)Total Eren(، ی��ک تولید کننده مس��تقل نیرو و 
متخصص در انرژی های تجدید پذیر و شریک توسعه 
استراتژیک آن، پلتفرم مدیریت انرژی افریقا، قرارداد 
س��اخت یک کارخانه نیروی خورشیدی فتوولتائیک 
۱۳ مگاوات��ی ب��رای معادن طلای بیس��ا )Bissa( و 
 )Burkina Faso( در بورکینا فسو )Bouly( بولی
امضا کرد. نوردگلد، که بس��یاری از دارایی های اصلی 
خ��ود را در طول بحران مالی س��ال ۲۰۰۸ تا ۲۰۰۹ 
به دس��ت آورد، در روس��یه و قزاقس��تان نیز فعالیت 

می کند.

 کروناوی��روس تولید واله در س��ال ۲۰۲۰ را ب��ا کاهش روبه رو 
کرده اس��ت. به گزارش معدن نیوز به نقل از رویترز، واله، معدنکار 
برزیلی، پیش بینی خود در زمینه تولید س��نگ آهن فاین و گندله 
و همین طور مس و نیکل را برای س��ال ۲۰۲۰ کاهش داد و گفت: 
ش��یوع کرونا وی��روس جدید باعث ش��ده تا در بازگش��ایی برخی 
امکان��ات تأخیر ایجاد ش��ود. وال��ه پیش بینی خ��ود را برای تولید 
سالانه سنگ آهن فاین از ۳۴۰ تا ۳۵۵ میلیون تن پیش بینی قبلی 
ب��ه ۳۱۰ ت��ا ۳۳۰ میلیون تن کاهش داد. این ش��رکت پیش بینی 
خ��ود در زمین��ه تولید گندل��ه را نیز از ۴۴ میلیون ت��ن به ۳۵ تا 
۴۰ میلیون تن کاهش داده اس��ت. وال��ه، بزرگ ترین تولیدکننده 
سابق س��نگ آهن جهان، اصلاح در پیش بینی تولید را تا حدودی 
ب��ه تأخیر در راه اندازی دوباره فعالی��ت در معادنی از قبیل معادن 

Timbopeba و Fabrica نس��بت داده اس��ت زیرا شیوع کرونا 
وی��روس، بازدیدها و بازرس��ی های کنترلی از معادن را با مش��کل 
مواجه کرده اس��ت. با توجه به نگرانی های ایمنی پس از شکس��ت 
مهلک س��د باطله وال��ه در Brumadinho در ژانویه ۲۰۱۹ که 
باعث کش��ته ش��دن بیش از ۲۷۰ نفر ش��د، فعالیت هر دو معدن 
مذکور متوقف شده اس��ت. واله گفته که پیش بینی تولید خود در 
سال ۲۰۲۰ برای مس را نیز از ۴۰۰ هزار تن به ۳۶۰ تا ۳۸۰ هزار 
ت��ن و ب��رای نیکل از ۲۰۰ تا ۲۱۰ هزار تن ب��ه ۱۸۰ تا ۱۹۵ هزار 
تن کاهش داده اس��ت. واله گزارش داده که در ۳ماهه اول س��ال 
میزان تولید سنگ آهن آن ۱۸.۲ درصد نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته افت داشته و از پیش بینی قبلی از ۵۸ تا ۶۳ میلیون تن به 

۵۹.۶ میلیون تن رسیده است. 

در حالی که شاخص ها در بازارهای بورس تقویت شده که قیمت 
طلا ش��اهد اندکی کاهش ب��ود، هرچند که احتمال در پیش بودن 
بس��ته های محرک اقتصادی بیش��تر مانع از افت بیشتر قیمت فلز 
زرد ش��د. به گزارش »کالاخبر« به نقل از رویترز، قیمت هر اونس 
طلا روز دوش��نبه )۸ اردیبهشت( با ۰.۳ درصد افت به ۱۷۲۲ دلار 

و ۴۹ سنت رسید.
قیم��ت طلا برای تحوی��ل در ماه ژوئن با ۰.۳۱ درصد رش��د به 
۱۷۴۰ دلار و ۹۰ س��نت رس��ید. در حالی که این هفته قرار است 
گزارش س��وددهی ش��رکت های بزرگ منتشر ش��ود و چند بانک 
مرکزی جهان نشس��ت هایی را برگزار کنن��د، و همچنین با توجه 
به گمانه زنی ه��ا درباره اعلام اقدامات محرک اقتصادی بیش��تر از 

س��وی بانک مرکزی ژاپن ارزش س��هام در بازارهای آسیایی امروز 
شاهد رشد بود.

 انتظار می رود بانک مرکزی ژاپن برای دومین ماه متولی بس��ته 
مح��رک اقتصادی ضدکرونا ارائه کند تا از آس��یب دیدن بیش��تر 
اقتصاد خ��ود جلوگیری کند. ارائه بس��ته های مح��رک اقتصادی 

همواره به سود بازار طلاست. 
در همین حال، ارزش دلار امریکا در برابر ارزهای رقیب ش��اهد 
اندکی کاهش ب��ود، اما همچنان در نزدیک��ی بالاترین رقم حدود 
۳هفت��ه اخیر که روز جمعه به ثبت رس��یده ب��ود باقی ماند. ارزش 
بالای دلار امریکا موجب گران تر ش��دن طلا برای سرمایه گذارانی 

می شود که با ارزهای غیردلاری خرید می کنند. 

هدف گذاری اروپا برای بازیافت کامل آلومینیوم تا ۲۰۳۰

 استراتژی شرکت معدنی نوردگلد 
برای کاهش انتشار گاز های گلخانه ای

پیش بینی کاهش سنگ آهن در برزیل

افت اندک قیمت طلا

 گروه معدن: 
صنعت معدنکاری اس��ترالیا با پرداخت س��هم 
۴۴درصدی مالیات خود، به س��اخت کش��وری 

قوی تر کمک می کند.
ب��ه گ��زارش بیرونیت به نق��ل از انجمن مواد 
معدن��ی اس��ترالیا، صنعت معدنکاری اس��ترالیا 
ضریب مالیاتی حدود ۴۴ درصد دارد که نسبت 
به متوس��ط مالیات پرداختی به وس��یله س��ایر 
صنایع بیشتر است. این صنعت همچنین مقادیر 
زی��ادی از مالیات بر حقوق و دس��تمزد، مالیات 
بر مزایای ش��غلی، مالیات ب��ر زمین، هزینه های 
مج��وز و نرخ ه��ای دول��ت محل��ی را پرداخت 
می کند. معدنکاری نه تنها مبلغ قابل توجهی از 
مالیات بر درآمد و حق الامتیاز پرداخت می کند، 
بلکه س��هم عادلانه مالیات خود را نیز پرداخت 

می کند.
آخرین بررس��ی مالیات صنع��ت مواد معدنی 
که توس��ط KPMG )شرکت مش��اوره مالی و 
مالیاتی( ب��ه نمایندگی از انجم��ن مواد معدنی 
استرالیا )MCA( انجام شده، نشان می دهد که 
صنعت معدنکاری استرالیا ضریب مالیاتی حدود 
۴۴ درصد دارد که نس��بت به متوس��ط مالیات 

پرداختی توسط سایر صنایع بیشتر است.
از طریق مالی��ات و حق الامتیاز قابل توجهی 
که این صنعت پرداخت می کند، معدن در حال 
ایج��اد جوامع قوی تر و تامی��ن بودجه معلمان، 
پرستاران، پلیس و پروژه های زیربنایی است که 

همه ی ما به آنها متکی هستیم.
نتایج این بررس��ی، که در ۱۰ مارس منتش��ر 
ش��ده اس��ت، با داده های پرداخ��ت مالیات که 
 )ATO( سالانه از س��وی اداره مالیات استرالیا
منتش��ر می ش��ود، س��ازگار اس��ت. جدیدترین 
نس��خه ATO در ماه دس��امبر نش��ان داد که 
صنع��ت مواد معدن��ی دارای ۱۴ واحد در میان 

۳۰ پرداخت کنندگان عمده مالیات است که آن 
۱۴ واحد بی��ش از ۱۱.۳۳ میلیارد دلار مالیات 
ش��رکت پرداخت کرده اند، که تقریبا ۲۲ درصد 
از کل مالیات پرداخت ش��ده به وسیله ۲ هزار و 

۲۰۰واحد بزرگ را شامل می شود.
علاوه بر مقادیر زیاد مالیات بر درآمد ش��رکت 
که پرداخت می ش��ود، صنعت مواد معدنی مبلغ 
قابل توجهی حق الامتیاز را به دولت های ایالت و 
کشور پرداخت می کند. در سال۲۰۱۷ و ۲۰۱۸ 

این رقم ۱۲ میلیارد دلار تخمین زده شده است.
این صنعت همچنین مقادیر زیادی از مالیات 
بر حقوق و دس��تمزد، مالیات بر مزایای شغلی، 
مالی��ات بر زمین، هزینه های مج��وز و نرخ های 
دول��ت محلی را که از جوامع محلی پش��تیبانی 
می کن��د و خدمات اساس��ی که به س��ود همه 
اس��ترالیایی ها اس��ت ارائ��ه می کن��د، پرداخت 
می کند. این بررس��ی نشان می دهد که با وجود 
قیم��ت بی ثب��ات کالاها در ۷ س��ال گذش��ته، 

میزان مالیات ای��ن صنعت به طور مداوم حدود 
۴۴درصد باقی مانده اس��ت. این امر باعث ش��ده 
اس��ت که حتی در زمان پایین آمدن سودآوری، 
صنعت مع��دن از طریق پرداخت حق الامتیاز بر 
درآمد فروش و نه س��ود، ب��ه تأمین منابع مالی 

کمک کند.
از این بررس��ی بدیهی است که صنعت معدن 
ن��ه تنها مبلغ قابل توجهی از مالیات بر درآمد و 
حق الامتیاز پرداخت می کند، بلکه سهم عادلانه 

مالی��ات خود را نی��ز پرداخ��ت می کند. بخش 
مع��دن همچنین در جه��ان در تهی��ه گزارش 
مالیات و ش��فافیت برجسته است و شرکت های 
معدن��ی اس��ترالیا در صدر تولی��د گزارش های 

شفاف مالیاتی داوطلبانه قرار دارند. 
ع��لاوه بر ای��ن، این صنعت به ط��ور فعال در 
طرح ش��فافیت صنایع اس��تخراجی )EITI( و 
کد شفافیت مالیاتی داوطلبانه استرالیا مشارکت 

فعال داشته است.

سهم ۴۴ درصدی شرکت های معدنی استرالیا از درآمد مالیاتی

 کاهش تولید
 فولاد کره جنوبی

می��لادی  س��ال جاری  نخس��ت  ۳ماه��ه  در 
 تولید فولاد کره جنوبی به س��طح مدت مش��ابه
 س��ال ۲۰۱۶ رسید که آن زمان بازار شرق آسیا 
با حجم بالای صادرات فولاد چین تحت فشار بود.
به گزارش »کالاخبر«؛کره جنوبی در این مدت 
۱۶.۹ میلیون ت��ن فولاد تولید کرد که ۴.۶ درصد 
نسبت به ۳ماهه پایانی سال قبل و ۴.۸ درصد در 
مقایس��ه با مدت مشابه سال گذشته افت داشت. 
افت تقاضای فولاد ش��رق آسیا تحت تاثیر شیوع 
کرونا از ماه فوریه موجب ش��د کره جنوبی تولید 

فولاد خود را کاهش دهد.

افت ۵ درصدی قیمت 
قراضه ژاپن

قیمت خرید قراضه در بازار داخلی ژاپن حدود 
۵ دلار افت داش��ته و ۱۷۲ ت��ا ۱۹۰ دلار هر تن 
ثبت ش��ده اس��ت. به گزارش »کالاخبر«؛کاهش 
قیمت درخواس��تی خرید قراضه در بازار داخلی 
ژاپ��ن دور از انتظار نبود چرا که تقاضای فولاد به 
شدت تحت فش��ار و در رکود است. از طرفی در 
برخی نقاط کش��ور که بیشتر تحت تاثیر ویروس 
کرونا قرار گرفته ممکن است جمع آوری ضایعات 
کاهش یاب��د و عرضه قراضه به وی��ژه در منظقه 

توکیو کمتر شود.

آخرین تحولات بازار اسلب 
سی آی اس

عرضه کننده های اسلب سی آی اس تناژ بالایی 
از اس��لب خود را برای بس��تن سفارشات ماه می 
فروختند که به لطف بهبود تقاضای اروپا و ترکیه 
بود. گرچه لازم شد کمی قیمت را پایین بیاورند 
تا موفق شوند. به گزارش فولاد ایران؛ ۸۰هزار تن 
اس��لب اوکراین اخیرا به اروپا و ترکیه در قیمت 
۳۴۵ تا ۳۵۵ دلار هر تن سی اف آر معادل ۳۲۵تا 
۳۳۵ دلار هر تن فوب فروخته ش��ده است. البته 
پیش��نهادات جدید تولید ژوئن ۳۴۰ تا ۳۵۰دلار 
ه��ر تن فوب اس��ت  که ۵ دلار ارزان تر ش��ده و 
محصول روس��یه ۱۰ تا ۱۵ دلار از ماه می بالاتر 

رفته و ۳۲۰ تا ۳۳۰ دلار هر تن فوب است.

قراضه وارداتی ترکیه 
ارزان تر شد

قیمت قراضه واردات��ی در ترکیه کاهش یافته 
است. فولادس��ازان ترکیه به دنبال پایین آوردن 
قیمت بودند چرا که محصولات شان تقاضا ندارد.

به گزارش »کالاخبر«؛ آخرین متوس��ط قیمت 
قراض��ه س��نگین کلاس ۱ و ۲ خلوص ۸۰-۲۰ 
حدود ۴ دلار ارزان تر شده ۲۵۲.۵۰ دلار هر تن 
سی اف آر ثبت شد. فروش محصولات فولادی در 
بازار داخلی و صادرات ترکیه دشوار شده از این رو 

قیمت قراضه نیز تحت فشار است.
 از آنجایی که در روسیه و حوزه دریای بالتیک 
جمع آوری ضایعات ادام��ه دارد از این رو حتی با 
در نظر گرفتن کاهش سطح عرضه قراضه جهانی 

باز هم افت قیمت ادامه خواهد داشت.
 در آس��یا تقاضای اسلب س��ی آی اس ضعیف 
اس��ت و آخرین قیمت ها در جنوب ش��رق آسیا 
۳۷۰ تا ۳۷۵ دلار هر تن س��ی اف  آر بوده اس��ت. 
هند و ژاپن در آس��یا فعال ترند و اسلب ژاپن به 
تازگی در ۳۵۵ دلار هر تن س��ی اف آر به چین 

فروخته شد. 
در تایوان و اندونزی کس��ی حاضر نیس��ت در 
بالاتر از ۳۳۰دلار هر تن سی اف آر و ۳۴۰ تا ۳۵۰ 

دلار هر تن سی اف آر خرید کند.

ب��ا تولی��د آلومینی��وم اولیه ب��ه جای محص��ول ارزش 
اف��زوده توس��ط تع��دادی از تولید کنن��دگان آلومینی��وم 
و ضعی��ف ش��دن تقاض��ای مصرف کنن��دگان نهای��ی به 
دلیل تعطیلی های ناش��ی از ش��یوع کووی��د- ۱۹، ذخیره 
 فل��ز در انباره��ای ب��ورس فلزات لن��دن در اولوی��ت قرار 

گرفته است. 
ب��ه گزارش مت��ال بولتن، س��هام آلومینی��وم در بورس 
فلزات لندن همچنان رو به افزایش اس��ت و درحال حاضر 
در مکان های کلیدی آس��یا کمبود فضای انبار وجود دارد. 

ش��رایط به وجود آمده، مشکلات مش��ابهی با بحران مالی 
سال ۲۰۰۸ را منعکس می کند.

مناب��ع موج��ود به فس��ت مارکتس گفته اند که س��هام 
آلومینی��وم در بورس فلزات لن��دن همچنان رو به افزایش 
اس��ت و درحال حاضر در مکان های کلیدی آس��یا کمبود 
فضای انبار وجود دارد. ش��رایط به وجود آمده، مش��کلات 

مشابهی با بحران مالی سال ۲۰۰۸ را منعکس می کند.
با تولید آلومینی��وم اولیه به جای محصول ارزش افزوده 
به وس��یله تعدادی از تولید کنن��دگان آلومینیوم و ضعیف 

شدن تقاضای مصرف کنندگان نهایی به دلیل تعطیلی های 
ناش��ی از شیوع کووید- ۱۹، ذخیره فلز در انبارهای بورس 

فلزات لندن در اولویت قرار گرفته است.
همچنین گفته ش��ده است که بانک ها به مشتریان خود 
توصی��ه می کنند که فل��زات را در مکان های امن تری نگه 
دارن��د. این بدان معنی اس��ت که س��هامداران آلومینیوم، 
فل��زات خود را به مناطق ب��ا ضمانت بورس فلزات لندن از 

مناطق دیگر آسیا منتقل می کنند.
یک تاجر گفته اس��ت »تقاضا از جانب همه برای ذخیره 

فلز در فهرس��ت انبارهای بورس فلزات لندن درحال حاضر 
وج��ود دارد. مردم به این حمای��ت نیاز دارند تا در صورت 

لزوم بتوانند در بورس فلزات لندن تسویه حساب کنند.«
وی گفت: »مردم در تلاش هس��تند فل��ز را به انبارهای 
خاص��ی تحویل دهند ی��ا جابه جا کنند، اما فض��ا واقعا به 
س��ختی پیدا می شود. تعداد کمی از تاجران معین، فضای 

زیادی را اشغال کرده اند.«
کل س��هام آلومینی��وم بورس فلزات لندن در سه ش��نبه 

۲۱آوریل افزون  بر ۱.۳میلیون تن بوده است.

ذخیره آلومینیوم در آسیا زیر سایه کووید-۱۹
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نخس��تین اطلاعیه وزارت 
فراخوان  درم��ورد  اقتص��اد 
پذیره نویس��ی  واگ��ذاری 
س��رمایه گذاری  واحده��ای 
س��رمایه  گذاری  صن��دوق 
قابل معامله )ETF( منتشر 
اع��لام ش��د ک��ه  و در آن 

پذیره نویس��ی برای هر ف��رد دارای کد ملی امکان پذیر اس��ت. نکته مهمی که 
مطرح است این است که در این فرآیند کد ملی جایگزین کد بورسی نمی شود 
و به گفته مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه، 

کد ملی مبنا قرار می گیرد اما برای نقل و انتقال آن کد بورسی لازم است.
به گزارش ایس��نا، قرار اس��ت س��هام دولت در تعداد ۹ ش��رکت دولتی در 
رسته های انرژی )پالایشگاه و پتروش��یمی(، مالی )بانک ها و بیمه ها( و صنایع 
فل��زی و معدن��ی در بورس عرضه خواهند ش��ود. در این مرحل��ه از واگذاری، 
تصمیم بر این است که به صورت فراگیر این سهام ها عرضه شوند تا همه مردم 
با اعمال تخفیف هایی )در مرحله اول و فقط برای یک بار( در دو گروه 2۰ و 2۵ 
درصدی با سقف خرید 2 میلیون تومان به ازای هر نفر بتوانند سهام عرضه شده 

را خریداری کنند.
بر این اس��اس 1۶ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان باقیمانده س��هام دولت در سه 
بانک )تجارت، ملت و صادرات( و دو شرکت بیمه ای )بیمه البرز و بیمه اتکایی 
امین( در قالب یک صندوق س��رمایه گذاری قاب��ل معامله در بورس )ETF( با 
عنوان »واسطه گری مالی یکم«، عرضه می شود که شروع پذیره نویسی فروش 
واحدهای این صندوق را از ش��نبه هفته آینده )14 اردیبهشت( لغایت 31 ماه 
جاری اس��ت. وزارت اقتصاد برای تمام خریداران این سهام، 2۰ درصد تخفیف 
قائل ش��ده  که 1۵ درصد آن نقدی است و ۵ درصد آن به منظور بازار گردانی 

واحدها، نزد صندوق نگهداری می شود.
در این راستا وزارت امور اقتصادی و دارایی طی اطلاعیه ای فراخوان واگذاری 
)ش��ماره 1( پذیره نویسی واحدهای سرمایه گذاری صندوق سرمایه  گذاری قابل 
معامل��ه )ETF( »واس��طه گری مالی یکم« را منتش��ر ک��رد. در این اطلاعیه 
آمده اس��ت ک��ه وزارت امور اقتص��ادی و دارای��ی از طریق این واگ��ذاری، به 
نمایندگی از دولت جمهوری اس��لامی ایران، باقیمانده سهام خود در بانک های 
 مل��ت، تج��ارت و صادرات ای��ران و بیمه های الب��رز و اتکایی امی��ن را واگذار

 خواهد کرد.
ویژگی بارز این واگذاری، بهره من��دی کلیه ایرانیان، از تخفیف 2۰ درصدی 
اس��ت. سقف سرمایه گذاری هر ش��خص حقیقی )هر کد ملی(، بیست میلیون 
ریال )دو میلیون تومان( تعیین شده است. پذیره نویسی برای هر فرد دارای کد 

ملی امکان پذیر است و محدودیت سنی برای متقاضیان وجود ندارد.
پذیره نویس��ی واحده��ای این صندوق برای اش��خاص دارای ک��د معاملاتی 
)کد بورس��ی( از طری��ق کارگزاری های بورس و س��امانه های آنلاین معاملاتی 
و درگاه ه��ای غیرحضوری و حضوری بانک های منتخب و برای اش��خاص فاقد 
کد بورس��ی، از طری��ق درگاه های غیرحضوری و حض��وری بانک های منتخب 
صورت می پذیرد. ش��روع پذیره نویس��ی از 14 اردیبهشت و پایان پذیره نویسی 

31 اردیبهشت خواهد بود.
همچنین در این اطلاعیه تاکید ش��ده اس��ت که داش��تن کد بورس��ی برای 
پذیره نویسی الزامی نیس��ت. متقاضیان برای انجام معامله این واحدها که از 2 
ماه به بعد از تخصیص امکان پذیر اس��ت، می توانند به تدریج طی ماه های آینده 
و در فرصت مناس��ب نسبت به ثبت نام در سامانه سجام و دریافت کد بورسی 

مطابق رویه های شرکت سپرده گذاری مرکزی و تسویه وجوه اقدام کنند.
در این راستا، حسین فهیمی، مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تسویه وجوه در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه کد ملی جایگزین 
کد بورسی نمی شود بلکه مبنا قرار می گیرد، اظهار کرد: به عبارت دیگر فردی 
که کد بورسی ندارد می تواند در ETF مشارکت کند اما این به معنی جایگزین 

شدن نیست. 
متقاضیان می توانند با مراجعه به ش��عب بانکی که دولت اعلام کرده اس��ت 
بدون داش��تن کد بورس��ی هم خرید واحدهای صندوق ETF را انجام دهند و 
بعد برای اخذ کد بورسی مراجعه می کنید.وی تاکید کرد: در نهایت افراد برای 
نقل و انتقال سهم های ETF باید کد بورسی داشته باشند و عضو بورس باشند.

افزایشدوبارهنرخهای
فروش»چدن«

کاهش محس��وس مقادیر ف��روش انواع غلتک در فروردی��ن ماه از مهم ترین 
عوامل کاهش درآمد های ش��رکت تولیدی چدن س��ازان در مقایسه با عملکرد 

اسفند ماه آن بوده است.
به گزارش بورس نیوز، ش��رکت تولیدی چدن س��ازان که سال مالی13۹8 را 
با افت نامحس��وس قیمت های انواع غلتک در اس��فندماه به اتمام رسانده بود، 

نخستین ماه سال مالی13۹۹ را با ثبت رشد نرخ های فروش آغاز کرد.
بر اس��اس عملکرد ماهانه منتشر شده این شرکت در سامانه کدال، نرخ های 
محصولات اصلی ش��رکت اعم از غلتک در فروردین روندی صعودی را به ثبت 

رسانده اند.
ب��ا این حال کاهش محس��وس مقادیر ف��روش انواع غلت��ک در فروردین از 
مهم ترین عوامل کاهش درآمد های ش��رکت در مقایس��ه با عملکرد اسفند ماه 

این شرکت بوده است.
ح��ال می بایس��ت منتظر ماند و دید س��ود خالص این ش��رکت ب��ا توجه به 
واگذاری های متوالی سهام زیر مجموعه ها و شناسایی درآمد های غیر عملیاتی 
این ش��رکت در س��ال مالی 13۹8 چه تغییرات با اهمیتی در مقایس��ه با سال 

قبل خواهد داشت.

خبر

 جهش ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی ارزش
 شرکت های معدنی 

مقاومت نرخ های »ذوب« در برابر کاهش سنگین

رشد 5۸.۷ درصدی فروش فولاد کویر در فروردین

 برنامه شرکت توسعه معادن پارس تامین
 برای حضور در بورس 

 گروه معدن: 
ب��ه اعتقاد کارشناس��ان درحال حاضر ک��ه دولت با 
کمبود اعتبارات مواجه است بورس به عنوان یک ابزار 
قوی دو نقش اساسی ایفا می کند؛ نخست نقدینگی را 
از س��طح جامعه جمع می کند و مانع از تورم می شود 
و از س��وی دیگر در تامین مالی بنگاه ها و دولت نقش 
کلی��دی دارد، به همین دلی��ل در میان مدت بورس 

مثبت خواهد ماند.
به گزارش م��وج، درحال حاضر تنها بازاری که روند 
مثبتی در افزایش سرمایه دارد و می تواند نقش مهمی 
در بهبود س��رمایه در گردش بخش تولید داشته باشد 
بورس اس��ت، بنابراین دولت با تدوین چش��م اندازی 
ب��رای واگذاری ش��رکت های ب��زرگ و افزایش عرضه 
اولی��ه ش��رکت های موث��ر، عم��لا در باغ س��بز را به 
روی س��رمایه گذاران گشوده اس��ت، از این رو بورس 
در هفت��ه جاری کام��لا مثبت بود، اما این سیاس��ت 
 چقدر می تواند موثر واقع ش��ده و تا چ��ه زمان ادامه 

داشته باشد؟
آلبرت بغزیان، کارش��ناس اقتصادی در گفت وگو با 
موج با اش��اره به اینکه بورس ایران به این دلیل رونق 
دارد که نقدینگی در بازارهای مختلف را جذب می کند، 
گف��ت: ضمن مبحث جذب نقدینگی، از س��وی دیگر 
افزایش نرخ ارز باعث س��ودآوری برخی ش��رکت های 
 صادرات��ی ش��ده و ارزش ذاتی برخ��ی کارخانه ها در 
بخش هایی همچون داروس��ازی، سیمان و... بالا رفته 

و همین موضوع افزایش س��وددهی این کارخانه ها را 
به همراه داشته است.

آلبرت بغزیان با بیان اینکه در شرایط کنونی بورس 
ایران از نظر ارزش دلاری قابل مقایس��ه با بورس های 
بزرگ نیست، افزود: ارزش دلاری پایین بورس، کنترل 
آن را برای دولت راحت تر کرده و از طرف دیگر دولت 
سهام عرضه می کند و با ایجاد صف های خرید و بازی 
شرکت ها حقوقی، سیاست های خود را دنبال می کند؛ 
چراکه امروز ش��رکت های حقوق��ی با دولت هماهنگ 
هس��تند، از این رو صف های خرید برای حفظ شرایط 
موجود در بازار اس��ت و در ای��ن حالت ریزش بورس 

متصور نیست و البته به نفع دولت نیز نیست.
چگونگی هدایت نقدینگی به بورس �

درحال حاضر دولت با پیش��نهاد کاهش سود بانکی 
عم��لا ب��ه دنبال هدای��ت نقدینگ��ی به س��مت بازار 
سرمایه است، اقدامی که حاکی از وجود سیاست های 
بلندمدت دولت برای کنترل و مدیریت بورس است. 

مبین کسایی، کارشناس بازارسرمایه در گفت وگو با 
موج با اشاره به اینکه میزان سود بانک ها کاهش یافته 
و بس��یاری از سرمایه ها وارد بورس ش��ده اند، گفت: 
با ورود نقدینگی جدید به بورس بیش��تر ش��اخص ها 
مثب��ت ش��ده اند و از آنجایی که س��ال جاری جهش 
تولید نامگذاری ش��ده رش��د ش��اخص ها قطعا مثبت 

خواهد بود.
کس��ایی با بیان اینکه ادغام شرکت ها و خرید سهام 

ش��رکت های دیگر می توان��د ظرفیتی ب��رای افزایش 
ارزش ش��رکت ها باش��د، افزود: برخی ش��رکت ها به 
دلی��ل افزای��ش ف��روش محصول توانس��ته اند س��ود 
بالایی را کس��ب کنن��د، از این رو ارزش س��هام آنها 
ب��الا رفت��ه و در مقاب��ل ش��رکت های بازرگان��ی ب��ه 
 دلی��ل کس��ادی کس��ب و کار ب��ا افت ارزش س��هام 

روبه رو شده اند.
او ب��ا تاکید بر اینکه حمای��ت دولت می تواند زمینه 
رش��د ش��اخص بورس را فراهم کند، تصریح کرد: در 
ابتدای ش��یوع ویروس کرونا شاخص داوو جونز کاملا 
منفی ش��د و دولت امریکا با اع��لام حمایت از بورس 
عملا ص��ف خرید دوباره ایجاد ک��رد، بنابراین همین 
مسئله نشان می دهد که سیاست های دولت می تواند 

نقش تعیین کننده ای داشته باشد.
کسایی با نگاهی به وضعیت بورس در هفته ابتدای 
اردیبهش��ت، اظهار کرد: در هفته جاری ش��اخص هر 
روز مثب��ت بوده و به مرز 7۰۰ هزار رس��یده اس��ت و 
تا س��ه ماه دیگر نیز ممکن اس��ت شاخص به 1۰۰۰ 

هم برسد.
این کارش��ناس بورس با تاکید ب��ر اینکه در قانون 
جدید اف��راد می توانند بع��د از 2۰ روز معامله کنند، 
تصریح کرد: این اتفاق نشان دهنده حجم بالای ورود 
نقدینگی به بورس است و از طرف دیگر فرصتی برای 
س��رمایه گذاران خواهد بود تا بتوانند دانش بورس��ی 

خود را ارتقا دهند.

چشم انداز میان مدت بورس مثبت است �
مرتض��ی علی اکبری، معاون مالی و اداری ش��رکت 
س��رمایه گذاری مع��ادن و فلزات کش��ور در گفت وگو 
ب��ا موج ب��ا نگاهی به وضعیت بورس ته��ران در هفته 
نخس��ت اردیبهشت، گفت: ش��اخص بورس در هفته 
گذش��ته مثبت بود و هیچ عامل اقتصادی این رش��د 
ب��ورس را توجیه نمی کن��د و این مس��ئله در نتیجه 
افزای��ش نقدینگی در بورس اس��ت که در میان مدت 
می تواند ریس��ک کمی را به همراه داش��ته باشد، اما 
در بلند مدت ثبات بورس نیازمند عرضه های بیش��تر 
است. او با بیان اینکه عرضه سهام شرکت های دولتی 
و بانک ها در بورس می تواند به تداوم رش��د ش��اخص 
کم��ک کن��د، اف��زود: در ش��رایط کنون��ی واگذاری 
ش��رکت های دولتی، باعث عرضه زیاد در صندوق های 
یی تی اف می شود و این مقوله به ثبات بیشتر بورس 

نیز کمک می کند.
براس��اس این گزارش، درحال حاضر که درآمدهای 
نفت��ی به ش��دت کاه��ش یافت��ه و دولت ب��ا کمبود 
اعتبارات مواجه اس��ت بورس به عنوان یک ابزار قوی 
دو نقش اساس��ی ایفا می کند؛ نخس��ت نقدینگی را از 
سطح جامعه جمع می کند و مانع از تورم سایر بازارها 
همچون خودرو، مس��کن و... می شود و از سوی دیگر 
در تامی��ن مال��ی بنگاه ها و دولت نق��ش کلیدی ایفا 
می کند. از این رو سیاس��ت دولت در ماه های گذشته 

حمایت از گردش سرمایه در بورس بوده است.

مدیرعامل شرکت توسعه معادن پارس تامین 
گف��ت: این ش��رکت به دلی��ل اکتش��افی بودن 
پروژه های مربوطه، که تاکنون اجرایی نش��ده و 
به بهره برداری نرسیده، برنامه ای برای حضور در 

بازار سرمایه ندارد.
به گزارش بورس نیوز، محمدنبی نوری یکی از 
ویژگی های ش��رکت بورسی این است که 3 سال 
پیاپی سودده باشد، اما هنوز مرحله آماده سازی 
برای مع��ادن پارس تامین به ط��ور کامل انجام 
نشده، ولی لازم به ذکر است برای ۵ سال آینده 

قابل برنامه ریزی است. 
وی به تامین سرمایه از طریق بورس نیز اشاره 
کرد و گفت: این روش نیز در دست بررسی بوده 
و در خص��وص روش تامین مالی مناس��ب هنوز 

نتیجه گیری نشده است. 
مدیرعامل جدید شرکت توسعه معادن پارس 
تامین درباره برنامه های توس��عه ای این شرکت 
خاطرنشان کرد: شرکت های معدنی و پروژه های 

اکتش��افی ویژگی هایی متفاوت از دیگر پروژه ها 
دارند.

 وی افزود: در دنیا مرسوم است که پروژه هایی 
ب��ا 1۰تا 1۵ درص��د »امید« به عنوان ریس��ک 
معقول پذیرفته می ش��وند، که ش��رکت توسعه 
معادن پارس تامین مراحل ذکر ش��ده را پش��ت 

سر نهاده و به نتایج قابل قبولی رسیده است.
 نب��ی نوری اف��زود: ب��ا توجه ب��ه برنامه های 
شرکت، امیدواریم که برنامه های توسعه ای نیز به 
ثمر رس��یده و به چشم اندازی، چون یک شرکت 

پیش رو معدنی دست یابیم.

بررسی آمار عملکرد ش��رکت های بخش معدن و صنایع 
معدنی در هفته گذش��ته گویای رش��د 1۰۰ هزار میلیارد 

تومانی ارزش بازار این شرکت هاست. 
به گزارش ایرنا، جداول آماری نشان می دهد شرکت ملی 
صنایع مس ایران در جمع ش��رکت های ب��الای 1۰۰ هزار 

میلیارد تومانی بورس جای گرفته است.
 همچنین ارزش سهام 8۵ شرکت معدن و صنایع معدنی 
در ب��ورس تهران در هفته گذش��ته )3۰ فروردین لغایت 3 
اردیبهشت( با رش��د 1۵.3 درصدی به محدوده 7۶۰ هزار 
میلیارد تومانی رس��یده ک��ه 23.1 درصد ارزش کل بورس 

محسوب می شود.
برخ��ی کارشناس��ان اقتصادی ب��ر این باورند که س��ود 
حداکث��ری 1۵ درصدی بانکی، عام��ل جریان نقدینگی به 
سمت بازار سهام شده اس��ت و این درواقع یک گمانه زنی 

به حساب می آید. 
همچنی��ن ب��ر اس��اس تح��ولات بازارهای جهان��ی، این 
ارزیاب��ی که احتمال رش��د ن��رخ دلار در می��ان مدت رقم 
بخورد وجود دارد که تحریک بیش��تر بورس و س��ودآوری 

 ش��رکت های بخ��ش معدن و صنای��ع معدنی را ب��ه دنبال 
داشته باشد.

 آمارها نش��ان می دهد ک��ه ارزش بازار فولاد کاوه جنوب 
کیش در دوره مورد بررسی با رشد 23 درصدی به 14 هزار 
و ۶1۰میلیارد تومان رسیده و شرکت ملی سرب و روی نیز 
ب��ا افزایش 23درصدی رقم دو ه��زار و ۵۵2 میلیارد تومان 

را ثبت کرده است. 
سیمان لار س��بزوار هم در هفته گذش��ته با رشد 22.۹ 

درصدی به دو هزار و 14۰ میلیارد تومان رسید. 

در حال��ی که نرخ فروش ش��مش فولادی بیش از ۶ 
درص��د کاهش را تجربه کرد، که نرخ میلگرد ش��رکت 
ذوب آهن اصفهان با افزایش ۶.۵ درصدی همراه ش��د 
و نرخ تیرآهن ش��رکت هم افت اندک ۰.4 درصدی را 
تجربه کرد.به گزارش بورس نیوز، عملکرد فروش شرکت 

ذوب آهن اصفهان در فروردین منجر به کس��ب درآمد 
عملیاتی 7 هزار و 14۹ میلیارد ریالی ش��ده است. این 
میزان فروش ش��امل فروش یک ه��زار و ۶37 میلیارد 
ریال فروش صادراتی بوده و فروش فروردین ماه نیز در 
مقایسه با اسفندماه با کاهش 3۵ درصدی همراه بوده 

است. نرخ فروش محصولات شرکت با توجه به کاهش 
ش��دید و س��نگین قیمت ها در بازار جهانی محصولات 
فولادی نوس��ان قیم��ت را تجربه کرد. ب��ه این ترتیب 
ب��ا وجود کاهش محس��وس قیمت ه��ای جهانی، نرخ 
فروش دو محصول اصل��ی تیرآهن و میلگرد همچنان 

در س��طوح بالایی است. گفتنی است که شرکت ذوب 
آهن در سال مالی منتهی به پایان اسفند 13۹8 موفق 
به فروش بیش از 1۰8 هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال انواع 
محصولات فولادی ش��ده که بیانگر رش��د بیش از ۵۰ 

درصد نسبت به سال قبل است.

مدیرعامل مجتمع تولیدی فولاد س��پید فراب کویر 
گفت: با وجود محدودیت های ناش��ی از ش��یوع کرونا، 
ف��روش مق��داری این ش��رکت ف��ولادی در فروردین 
س��ال جاری نس��بت به مدت مش��ابه س��ال گذشته، 
رش��د 24.۵ درصدی را تجربه ک��رده و فروش ریالی 
این ش��رکت نی��ز )ارزش ف��روش(، رش��د قابل توجه 
 ۵8.7 درصدی را نس��بت به فروردین سال ۹8 تجربه

 کرده است.
احمد خوروش، در گفت وگو با چیلان آنلاین تصریح 
ک��رد: در فولاد کویر، حداکثر مراقبت ها انجام ش��د تا 
از ش��یوع کرونا پیشگیری ش��ود و تمام محدودیت ها 
و پروتکل ها رعایت ش��د وخوشبختانه کرونا نتوانست 
خلل��ی در فعالیت های تولی��دی مجتمع فولاد کویر و 

رش��د آن ایج��اد کند و به لحاظ تن��اژ فروش و ارزش 
فروش، رش��د قابل توجهی را در نخس��تین ماه س��ال 

جهش تولید، تجربه کردیم.
وی در م��ورد آم��ار فروش مجتمع ف��ولاد کویر در 
فروردین امسال گفت: در فروردین ۹۹، میزان فروش 

فولاد کویر به 42 هزار 77۰ تن رسید که این رقم در 
فروردین س��ال ۹8، 34 هزار و 3۵1 تن بوده اس��ت. 
ارزش فروش محصولات ف��ولاد کویر نیز در فروردین 
سال جاری به بیش از 2۶7.۵ میلیارد تومان رسید که 
این رقم در مدت مشابه سال گذشته، 1۶8.۶ میلیارد 
تومان ب��وده و بنابراین در ارزش ف��روش، فولاد کویر 

رشد ۵8.7 درصدی را تجربه کرد.
مدیرعام��ل مجتمع ف��ولاد کویر همچنی��ن عنوان 
 ک��رد که این ش��رکت ع��زم خود را جزم ک��رده تا در
 س��ال جاری، ظرفیت تولید را به میزان 3۰۰ هزار تن 
افزای��ش دهد. وی در مورد جایگاه مجتمع فولاد کویر 
در صنعت فولاد کش��ور گفت: فولاد کویر بزرگ ترین 
تولیدکننده میلگرد ش��اخه و کلاف در کشور است که 

درحال حاضر 1۰ درصد از میلگرد ساختمانی کشور را 
تامین می کند و محصولات تولیدی این شرکت علاوه 
بر رفع نیازهای مستقیم میلگرد شاخه کشور، نیازهای 
صنایع وابسته به کلاف های فولادی را نیز تامین کرده 
و زمینه ساز افزایش تولیدات صنایع پایین دستی فولاد 
اس��ت. مجتمع فولاد کویر در س��ال گذشته توانست 
در فهرس��ت 1۰۰ ش��رکت برتر ایران قرار گیرد. این 
شرکت در س��ال ۹8، موفق به تحقق فروش 4 هزار و 
24۹میلیارد تومانی ش��د و ارزش فروش آن نسبت به 
سال ۹7، رشد چش��مگیر 7۹ درصدی را تجربه کرد. 
مجتمع فولاد کویر در بین شرکت های فولادی حاضر 
در بازار سرمایه، در سال گذشته بالاترین رشد فروش 

را به خود اختصاص داد.

۲ هدف اصلی دولت از چراغ سبز بورس
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